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BRATISLAVA
Na zamrznutých jazerách 
si v Bratislave korčuľova-
nie zrejme veľmi neužijete, 
umelých ľadových plôch 
však máme hneď niekoľko. 
Prinášame prehľad klzísk 
s otváracími hodinami, po-
núkanými službami aj ce-
nami vstupného.
Začiatkom decembra priví-
talo prvých korčuliarov nové 
kryté verejné klzisko, ktoré 
zriadila mestská časť PETR-
ŽALKA. Ľadová plocha má 
rozmery 56 x 26 metrov 
a nachádza sa v priestoroch 
nedávno postavenej nafuko-
vacej haly Arény Draždiak. 
Samospráva kvôli obmedze-
nej kapacite 135 osôb od-
porúča rezerváciu online na 

webe petrzalkasportuje.sk, 
kde nájdete aj presné otvá-
racie časy. Za vstup na 85 
minút zaplatí dospelý 4 
eurá a dieťa do 15 rokov aj 
sprievod bez korčúľ 2 eurá. 
V prípade nenaplnenia kapa-
city haly je možné zakúpiť 
vstup aj na mieste, stojí však 
o euro viac. Pre najmenších 
a začínajúcich korčuliarov 
sú na klzisku k dispozícii 
pomôcky, no šatne či poži-
čovňa korčúľ pribudnú až 
neskôr.
Už dlhšie ponúka možnosť 
verejného korčuľovania aj 
HC Petržalka 2010 na svo-
jom štadióne v Ovsišti s ka-
pacitou 200 osôb. Otváracie 
hodiny sa však menia a tre-
ba ich hľadať na webovej 

stránke alebo sociálnych 
sieťach klubu. Dospelí za-
platia za vstupné 6 eur, se-
niori, deti a mládež do 18 
rokov 4 eurá a sprievodná 
osoba 1 euro. Zaujímavou 
možnosťou je program s ná-
zvom Hokejka a puk, kde si 
počas 60 minút môžete vy-
skúšať strieľanie na bránku. 
Nádejní hokejisti do 18 ro-
kov zaplatia 9 eur a dospelí 
12. Odporúča sa kompletný 
výstroj, minimom sú však 
korčule, hokejka, prilba 
a rukavice. Puky sa dajú za-
požičať na mieste. Pri tejto 
alternatíve je maximálny 
počet korčuliarov na ľade 
len 30. (ak)
 Foto: Matúš Husár
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Aktuálne  
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K zime patrí korčuľovanie

Buďme 
všímaví
BRATISLAVA
Podľa posledného sčíta-
nia u nás žije viac ako 
2-tisíc ľudí bez stabilného 
bývania. Takmer polovi-
ca z nich prebýva vonku 
na ulici a najmä v zime 
čelí nesmierne náročným 
podmienkam. Buďme ku 
všetkým ľuďom všímaví, 
možno tým niekomu za-
chránime život!
Primátor Matúš Vallo vy-
zýva, aby sme najmä počas 
mrazivých dní a nocí nevá-
hali pomôcť alebo pomoc 
privolať. „Ak sa človeku 
prihovoríte, spýtajte sa ho, 
ako sa cíti, kde plánuje 
prespať a aké má vybave-
nie. Ak sa vám zdôverí, že 
plánuje noc stráviť vonku 
alebo pôsobí zoslabnuto, 
kontaktujte mestskú polí-
ciu na čísle 159 - vedia vás 
prepojiť nielen na záchran-
né zložky, ale aj vyslať na 
pomoc najbližšiu hliadku 
a po zhodnotení situácie 
zabezpečiť odvoz človeka 
do krízového ubytovania,“ 
napísal na sociálnej sieti. 
Pri sediacom alebo ležia-
com človeku bez domova si 
treba všímať najmä to, či je 
dostatočne teplo oblečený 
a nie je premočený. „Spýtaj-
te sa, či niečo nepotrebuje. 
Často môžu veľmi pomôcť 
aj drobnosti ako prikrývka, 
rukavice alebo šál,“ pripo-
mína Vallo. Ak niekto vyka-
zuje príznaky podchladenia 
(tras, chvenie, mumlanie, 
nezrozumiteľnú reč), bez-
odkladne kontaktujte rýchlu 
zdravotnú pomoc na čísle 
155. Nikdy neviete, či ju 
raz nebudete potrebovať aj 
vy či vaši blízki. (ak)

2 Rozpočet 2025:
 Kam pôjdu
 peniaze?
 Pozrite sa, s akou su-

mou počítajú a aké 
investície plánujú 
v roku 2025 Bratislav-
ský samosprávny kraj, 
magistrát aj tri naj-
väčšie mestské časti.

8 Nové pravidlá
 v centre mesta
 Od prvého januára 

sa zmenili podmienky 
pre vjazd áut do histo-
rického centra mesta. 
Aké vozidlá v akom 
čase sem môžu prísť 
a kedy musia zónu 
opustiť? Pozrite si 
aj poplatky za denný 
vstup.

15 Poďte plesať
 Pripravili sme pre vás 

niekoľko tipov i na 
menej známe plesy, na 
ktorých sa zaručene 
zabavíte. V Bratislave 
si máme z čoho vybe-
rať.

18 Vežiaky
 od Košičanov
 Vedeli ste, že obytnú 

štvrť na Kramároch 
nám pomohli posta-
viť košickí stavbári? 
Z východu vozili do-
konca vlastné panely.

ZADARMO 
Noviny o živote v Bratislave sú 
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Najnovšie bratislavské klzisko sa nachá-
dza vedľa Športovej haly Draždiak.



1/2025 1/20252 3

BRATISLAVSKÉ NOVINY sú mesačník bezplatne distribuovaný do bratislavských domácností | EV 3101/09 | ISSN 1335-5228 | Vydávateľom je NIVEL PLUS s.r.o., Ivanská cesta 2D, 821 04 Bratislava, IČO: 35712058 © 2013 Autorské práva sú vyhradené a vykonáva ich vydavateľ. Autori článkov si v zastúpení vydavateľom vyhradzujú právo udeľovať súhlas na rozmnožovanie a verejný prenos článkov. Vydavateľ nedal súhlas na monitoring tlače.

Predsavzatia
Zdravší životný štýl, lepšia 
kontrola nad výdavkami či 
viac času s rodinou. Začia-
tok roka vnímajú mnohí 
z nás ako príležitosť zlepšiť 
to, s čím nie sme vo svojom 
živote spokojní.
Často sa však zameriavame 
len na seba. Je fajn prestať 
fajčiť, skoncovať s alkoho-
lom, začať pravidelne cvičiť 
a vymeniť auto za bicykel, 
čo keby sme si však tento rok 
dali záväzok, že k sebe bude-
me ohľaduplnejší a že sa bu-
deme k ostatným správať tak, 
ako by sme chceli, aby sa oni 
správali k nám? Netreba veľa 
- zatelefonovať svojim osame-
lým blízkym, podať pomocnú 
ruku človeku v núdzi, hoci aj 
cudziemu, pozdraviť, poďako-
vať, usmiať sa... Oceniť prácu 
lekára, ktorý nám uľaví od 
bolesti, učiteľa, ktorý deťom 
vštepí lásku k vedomostiam, 
kuchára, ktorý nám chutne 
navarí, vodiča MHD, ktorý 
nás bezpečne odvezie do cieľa 
či predavačky, ktorá už stému 
zákazníkovi zaželá pekný deň. 
Možno to v náročnejších ča-
soch nebýva vždy jednoduché, 
ale aspoň skúsiť treba. Hovorí 
sa predsa, že život je ako bu-
merang a čo doň vložíte, to sa 
vám skôr či neskôr aj vráti.
Nech už sú vaše predsavzatia 
akékoľvek, držíme vám palce 
v ich dodržiavaní.
 Vaše
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Dovolenka 
a pracovné 
právo II.
V predošlom článku sme sa
venovali základným ustanove-
niam Zákonníka práce o dovo-
lenke. Na článok nadviažeme a
budeme sa venovať spoločným
ustanoveniam Zákonníka práce
o dovolenke.
Zamestnávateľ môže určiť
zamestnancovi čerpanie dovolen-
ky, aj keď dosiaľ nesplnil pod-
mienky na vznik nároku na dovo-
lenku, ak možno predpokladať, že
zamestnanec tieto podmienky
splní do konca kalendárneho roka,
v ktorom dovolenku čerpá, alebo
do skončenia pracovného pomeru.
Čerpanie dovolenky by mal v
zmysle zákona určovať zamestná-
vateľ tak, aby si zamestnanec
mohol dovolenku vyčerpať spra-
vidla vcelku a do konca kalendár-
neho roka. Pri určovaní dovolenky
je potrebné prihliadať na úlohy
zamestnávateľa a na oprávnené
záujmy zamestnanca. Zamestná-
vateľ je povinný určiť zamestnan-
covi čerpanie aspoň štyroch týž-
dňov dovolenky v kalendárnom
roku, ak má na ne nárok, a ak
určeniu čerpania dovolenky ne-
bránia prekážky v práci na strane
zamestnanca. Ak sa poskytuje
dovolenka v niekoľkých častiach,
musí byť aspoň jedna časť najme-
nej dva týždne, ak sa zamestnanec
so zamestnávateľom nedohodne
inak. Čerpanie dovolenky je
zamestnávateľ povinný oznámiť
zamestnancovi aspoň 14 dní
vopred. Obdobie môže byť výni-
močne skrátené so súhlasom za-
mestnanca. Za časť dovolenky,
ktorá presahuje štyri týždne
základnej výmery dovolenky,
ktorú zamestnanec nemohol
vyčerpať ani do konca nasledujú-
ceho kalendárneho roka, patrí za-
mestnancovi náhrada mzdy v
sume jeho priemerného zárobku.
Za nevyčerpané štyri týždne zák-
ladnej výmery dovolenky nemôže
byť zamestnancovi vyplatená
náhrada mzdy, s výnimkou, ak si
túto dovolenku nemohol vyčerpať
z dôvodu skončenia pracovného
pomeru. JUDr. Dionýz Stehlík

JUDr. Pavel Jurek
0917/822 723

Dispečerov
mesta spoznáte
jednoduchšie
BRATISLAVA
Dispečing bratislavského
magistrátu má dva nové slu-
žobné automobily, ktoré budú
slúžiť pracovníkom dispečin-
gu z oddelenia správy komu-
nikácií na lepšie a operatívnej-
šie zasahovanie.
Služobné autá sú určené na efek-
tívnejšie zabezpečovanie kon-
troly verejných priestranstiev a
operatívnejší zásah v teréne pri
mimoriadnych udalostiach.
Automobily sú ľahko rozpozna-
teľné, pretože sú označené
logom mesta a mestskými far-
bami. 
Bratislavský magistrát kúpil dve
vozidlá, obe sú v bielej farbe a s
logom mesta Bratislavy,  za pri-
bližne 20-tisíc eur. Vozidlá sú
vybavené sú majákom a výstraž-
ným osvetlením na zadnom
okne s nápisom Správa komuni-
kácií, kde je uvedený aj telefo-
nický a e-mailový kontakt na
dispečing mesta na oddelení
správy komunikácií. 
Na uvedené kontakty bude tiež
možné nahlasovať prípadné po-
ruchy na mestských cestách, či
upozorniť na prekážky na mest-
ských komunikáciách alebo na
zníženú zjazdnosť bratislav-
ských ciest. (kk)
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Mirbachov palác je zreštaurovaný
podľa architektúry z 18. storočia
STARÉ MESTO
Zreštaurovanie fasády Mir-
bachovho paláca, ktorý bol v
zlom stave, je hotové. Práce
boli zamerané na obnovu
celkovej fasády, doplnenie
modelácie výzdoby, vytvore-
nie kópií jednotlivých prvkov
podľa originálov a došlo aj
na zlátenie kovových do-
plnkov. Mirbachov palác má
aktuálne vzhľad pôvodnej
architektúry zo 60. rokov 18.
storočia.
Cieľom obnovy fasády bolo
reštaurátorským spôsobom do-
siahnuť čo najlepší technický a

estetický stav fasády vrátane
všetkých jej prvkov. Reštaurá-
torské práce boli zamerané na
obnovu fasády, kamenných
portálov, soklov a ostení,
obnovu drevených okien, dverí
a mreží. 
V rámci reštaurátorských prác
sa upravili kamenné fragmenty,
doplnili modelácie štukovej
výzdoby a chýbajúcich častí
omietkovej vrstvy, vytvorili sa
kópie umelokamennej vázy
odliatím a farebne sa upravili
erbové polia v intenciách
heraldickej farebnosti erbov
grófa Nyára. Tie boli následne

osadené do kartuše tympanónu
paláca. Pozlátili sa kovové
doplnky, napríklad rokajový
štítok, kľučky brán či rokajová
výzdoba mreží balkóna, ktoré
boli zlátené aj v pôvodnej
architektúre paláca. 
Opravené boli okenné krídla,
vstupné brány či kamenné
sokle, ktoré vzhľadom na
veľký rozsah poškodenia
nahradili nové kópie. Obnove-
ný bol aj južný štítový múr
nachádzajúci sa nad susedným
objektom, pričom na tieto práce
bola potrebná horolezecká
technika. (kk)

Samosprávy schválili rozpočty na rok 2025, 
ovplyvnil ich konsolidačný balíček

BRATISLAVA
Bratislavský samosprávny 
kraj, magistrát aj jednot-
livé mestské časti schválili 
v decembri rozpočty na 
rok 2025. Zhodne tvrdia, že 
jeho prípravu do značnej 
miery ovplyvnili prijaté le-
gislatívne opatrenia, najmä 
tzv. konsolidačný balíček. 

Plánujú však pokračovať 
v začatých projektoch a za-
chovať štandard, na ktorý 
sú obyvatelia zvyknutí.
Vplyv na rozpočet má okrem 
zvýšenia dane z pridanej 
hodnoty z 20 na 23 percent 
aj zmena prerozdelenia po-
dielových daní. Podľa pri-
mátora Matúša Valla má 

Bratislava pred sebou ťažké 
roky a cieľom rozpočtu bolo 
najmä udržať základné služ-
by na úrovni, na ktorú sme 
zvyknutí. Neobsahuje žiadne 
zvýšenie poplatkov a zvy-
šovať sa nebudú ani dane 
z nehnuteľnosti. Mesto bude 
zároveň pokračovať v rea-
lizácii viacerých projektov, 

ktoré prispejú k zlepšovaniu 
kvality života a konkuren-
cieschopnosti Bratislavy ako 
moderného európskeho hlav-
ného mesta. 
Magistrát zároveň priznáva, 
že napriek šetreniu a znižo-
vaniu výdavkov vo viace-
rých oblastiach by nemohol 
pokračovať v realizácii plá-
novaných investičných pro-
jektov bez zapojenia úvero-
vých zdrojov. Čerpanie tých 
nových je rozpočtované vo 
výške 30 miliónov eur. Dlho-
vé zaťaženie hlavného mesta 
je pre rok 2025 plánované 
na úrovni 47,41 percenta. 
Magistrát deklaruje, že toto 
zaťaženie chce v ďalších 
rokoch naďalej znižovať. 
Napriek schváleniu rozpoč-
tu sa materiál nevyhol kri-
tike niektorých mestských 
poslancov. Viacerí sa zhodli, 
že situácia v roku 2025 je pre 
samosprávy náročná a súčas-
né vedenie mesta bude čeliť 
najhoršiemu roku.

320 miliónov eur

takmer 627 miliónov eur

Bratislavský samosprávny kraj:

Mesto Bratislava:

Petržalka Staré MestoRužinov

Kraj má napriek zložitej hospodárskej 
a ekonomickej situácii ambíciu pokračovať 
v rozvojových projektoch. Rozpočet na 
rok 2025 ráta so sumou viac ako  
320 miliónov eur. Najviac financií inves-
tuje župa do školstva, sociálnych služieb, 
regionálnych ciest, dopravy a kultúry. 
Na vzdelávanie pôjde 147 miliónov eur 
a do sociálnej oblasti 52 miliónov eur. Na 
cesty II. a III. triedy pôjde 35 miliónov eur, 

pričom na prímestskú dopravu vyčlenila 
26 miliónov. Na kultúru má ísť 7 miliónov 
eur a cestovný ruch 2 milióny eur.
Medzi najvýznamnejšie projekty, ktoré sa 
budú v roku 2025 realizovať v Bratislave, 
patrí energetická obnova viacerých stred-
ných škôl vrátane Gymnázia Ladislava No-
vomestského, Gymnázia Ivana Horvátha, 
Gymnázia Alberta Einsteina, Spojenej školy 
na Tokajíckej ulici, Strednej priemyselnej 

školy stavebnej a geodetickej a Strednej 
odbornej školy polygrafickej. V pláne je 
tiež príprava a začiatok výstavby Kampusu 
zdravia a športu v Petržalke, moderni-
zácia učební na Strednej zdravotníckej 
škole Strečnianska, rekonštrukcia budovy 
základnej školy a gymnázia s vyučovacím 
jazykom maďarským na Dunajskej ulici 
a rekonštrukcia elokovaného pracoviska 
Polikliniky Karlova Ves na Donnerovej ulici.

Mesto Bratislava bude v roku 2025 hospo-
dáriť s rozpočtom viac ako 626,8 milióna 
eur. Vzhľadom na stagnujúce príjmy a pred-
pokladaný rast inflácie sú bežné výdavky 
nastavené na úsporný režim a až na malé 
výnimky dochádza k zníženiu výdavkov 
takmer na všetkých položkách. Rozpočet 
ráta s dokončením výstavby druhej etapy 
električkovej trate v Petržalke a pokračuje 
tiež projekt „Modernizácia údržbových zák-
ladní v Krasňanoch“, ktorý zlepší prevádz-
ku a údržbu vozidiel dopravného podniku. 
Začínajú sa aj prípravy na výstavbu nových, 
resp. rekonštrukcie ďalších električkových 

tratí. Relatívne vysoká čiastka rozpočtu 
pôjde aj na rekonštrukciu a modernizáciu 
viacerých ciest. Parkovacia politika bude 
pokračovať spustením nových zón PAAS 
a prácami na viacerých projektoch parko-
vísk a parkovacích domov.
Viac peňazí je určených na činnosť 
mestskej polície, a to najmä na vzdeláva-
nie príslušníkov, zabezpečenie prevencie 
kriminality a zvýšenie bezpečnosti ľudí 
prostredníctvom rozvoja kamerového 
systému. V oblasti životného prostre-
dia chce mesto naďalej zabezpečovať 
nastavený štandard údržby zelene 

a prípravu zelených plôch na náhradnú 
výsadbu. Do portfólia pribudli mestu nové 
plochy, ktoré vyžadujú starostlivosť ako 
napríklad park Dunajská, výsadba na 
Kazanskej alebo areál Mičurin. V sociál-
nej oblasti a dostupného bývania bude 
mesto pokračovať v začatých projektoch 
výstavby nájomných bytových domov. 
Predpokladá sa ukončenie a kolaudácia 
bytového domu na Muchovom námestí. 
Rovnako je cieľom pokračovať v aktívnej 
pomoci ľuďom bez domova a vylúčeným 
komunitám. Navyšuje sa tiež rozpočet pre 
podporu cestovného ruchu.

Najväčšia mestská časť Petržalka začína rok 
v rozpočtovom provizóriu napriek tomu, že miestne 
zastupiteľstvo v decembri výdavky na rok 2025 
schválilo. Bežný rozpočet predstavuje takmer 72 
miliónov eur, kapitálový rozpočet je navrhnutý ako 
schodkový v celkovej výške 13,5 milióna eur. K naj-
vyšším plánovaným výdavkom patrí nákup techniky 
na opravu a rekonštrukciu komunikácií za milión eur, 
obnova plaveckého bazéna na ZŠ Budatínska (vyše 
1 milióna eur), športová hala Draždiak za necelé 
2 milióny eur či rekonštrukcia bytového domu na 
Medveďovej (takmer 3,8 milióna eur).
Starosta Ján Hrčka však avizoval, že rozpočet ne-
podpíše. Dôvodom je schválený pozmeňujúci návrh, 
s ktorým prišiel poslanecký klub Team Bratislava 
a PS. Jeho obsahom bolo získať 2,5 milióna eur 
z kapitálových a 830-tisíc eur z bežných výdavkov 
na financovanie prekládky vedenia veľmi vysokého 
napätia ponad Veľký Draždiak. „Nie som ochotný vy-
členiť z rozpočtu takú vysokú sumu bez toho, aby mi 
na to dali mandát obyvatelia Petržalky. Keby súhlasili 
v referende, nemal by som s tým problém,“ vysvetlil 
Hrčka. Rozpočtové provizórium znamená, že do riad-
neho schválenia rozpočtu musí Petržalka hospodáriť 
s rozpočtom z predchádzajúceho rozpočtového roka, 
pričom mesačné výdavky nesmú prekročiť jednu 
dvanástinu jeho celkovej výšky. Rovnako nemôže 
vstupovať do nových investičných projektov.

Mestská časť Staré Mesto rozpočet pre tento rok 
schválený má. V roku 2025 bude hospodáriť s cel-
kovou sumou takmer 39 miliónov v rámci bežných 
výdavkov, kapitálové budú tvoriť niečo nad 4 milióny 
eur. Do vzdelávania poputuje viac ako 21 miliónov eur, 
nasleduje podpora verejnej správy, sociálne služby a v 
neposlednom rade cestná doprava. Medzi plánované 
kapitálové investičné projekty patrí zníženie energetic-
kej náročnosti budov - napríklad na ZŠ Vazovova, ZŠ 
Dubová alebo na budove miestneho úradu. Plánované 
je aj nové detské ihrisko na Jakubovom námestí či 
sanácia problematického svahu na Šulekovej ulici. 
Spolu s Bratislavskou vodárenskou spoločnosťou chce 
mestská časť opraviť cestu v lokalite Hlboká cesta.
O využití časti financií rozhodnú aj občania, staro-
mestskí poslanci totiž schválili participatívny rozpo-
čet. Mestská časť plánuje na začiatok vyčleniť sumu 
100-tisíc eur a cyklus aktivít je nastavený na dva roky 
- v prvom roku sa budú návrhy zbierať, posudzovať 
a hodnotiť a v druhom roku realizovať. Na výbere pro-
jektov sa zúčastnia priamo obyvatelia mestskej časti 
prostredníctvom fyzického a elektronického hlasova-
nia a verejného zvažovania. Ako realizátor projektov 
je určená výhradne mestská časť, čo znamená, že 
peniaze vyčlenené na realizáciu projektov participa-
tívneho rozpočtu sa neposkytnú ich predkladateľom, 
ako je to pri dotačných schémach. Prvá výzva je 
predbežne naplánovaná na marec 2025. (ak, TASR)
 Foto: BSK

V rozpočtovom provizóriu začal rok 2025 aj Ružinov. 
Nový rozpočet mestskej časti totiž budú poslanci 
schvaľovať až vo februári, teda na prvom tohtoroč-
nom zasadnutí. Dôvodom je podľa starostu Ružinova 
Martina Chrena najmä neistota týkajúca sa rôznych 
príjmov či dosahov reformy financovania materských 
škôl. „Zostavovanie rozpočtu na rok 2025 je zatiaľ 
najťažšie v mojom živote. Stále máme obrovskú sumu, 
ktorá je nepokrytá. Musíme pravidelne sedávať a hľadať 
úspory,“ skonštatoval starosta. Mestská časť podľa 
neho v podstatne nenachádza žiadne prostriedky 
na rozvoj. Podotkol, že budú radi, ak sa podarí nájsť 
peniaze na spolufinancovanie eurofondových projektov, 
ktoré sú predschválené. Pristúpiť bude musieť napríklad 
k zásadným úsporám na chode miestneho úradu.
Samospráva podľa Chrena neplánuje zvýšenie žiad-
nych miestnych daní, priznáva však, že pre stúpajúce 
náklady bude pravdepodobne potrebné „veľmi mierne“ 
zvýšenie poplatkov napríklad za školské jedálne. Sta-
rosta zároveň pripomenul, že problémom všetkých obcí 
je, že tie najväčšie výdavky sa nedajú nijakým spôso-
bom skresať. V Ružinove medzi také patrí napríklad fun-
govanie domovov dôchodcov, na ktoré mestská časť, 
nad rámec toho, čo prispieva štát a klienti, dopláca zo 
svojho 4,5 milióna eur ročne. Doplácať sa bude stále 
aj na škôlky a školy. Na školské jedálne ide 2,5 milióna 
eur ročne a pri školských družinách je to, nad rámec 
toho, čo platia rodičia, 1,8 milióna eur.

Rozpočty ďalších mestských častí nájdete na ich weboch.

Rozpočtové provizórium
39 miliónov eur

Rozpočtové provizórium
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Na území v okolí jazera Kuchajda, ktoré sa kedysi 
nachádzalo na okraji mesta, sa nachádzajú rôzne 
športoviská i tréningové plochy. Za iným účelom 
ako za pohybom sa však momentálne do tejto loka-
lity nechodí. Futbalový štadión, ktorý bol pýchou 
žltočierneho klubu Inter Bratislava, už nespĺňa ak-
tuálne normy. Športoviská sú oplotené, územie je 
nepriechodné. 
„Vďaka transformácii Pasienkov môže vznik-
núť jedna z najlepších lokalít pre zdravý a kva-
litný život v Bratislave. K hlavným benefitom pre 
Bratislavčanov patrí otvorenie územia verejnosti, 

jeho lepšie využitie, sprístupnenie športu väčšie-
mu okruhu záujemcov a zlepšenie podmienok pre 
vznik mestskej štvrte krátkych vzdialeností“, ho-
vorí výkonný riaditeľ JTRE Pavel Pelikán.
Naplánovať územie ako plnohodnotnú štvrť dosta-
lo za úlohu skúsené štúdio Compass Architekti. Na 
takýto zásah je však potrebná aktualizácia územ-
ného plánu. Stratu športových príležitostí to však 
nepredstavuje, práve nopak. Územie získa nové 
kvalitnejšie športoviská určené pre širokú verej-
nosť. Vzniknú cyklistické, korčuliarske i bežecké 
trasy. Revitalizované okolie Kuchajdy sa stane 

tretím najväčším bratislavským parkom. Vzniknú 
tri námestia – centrálne, kultúrne a zelené, ktoré 
prirodzene prepoja ulice a miestu dodajú charak-
ter. Budú miestom stretnutí, oddychu a susedskej 
komunity. 
„Uhlíková stopa obyvateľa Pasienkov bude veľmi 
nízka, projekt je v tomto ohľade ukážkový. Bude 
sa tu dať žiť ekologicky a v súlade so základnými 
princípmi mestského rozvoja Bratislavy. Pasienky 
budú zelené, funkčné, kultúrne a dostupné miesto 
pre všetkých,“ hovorí architekt Juraj Benetin 
z kancelárie Compass Architekti. 

Pasienky sa môžu stať jed-
nou z najlepších lokalít pre 

zdravý a udržateľný život 
v Bratislave. Rozsiahla štvrť 
na území dnešnej športovej 

zóny prichádza s novou 
víziou. Sprístupnia sa špor-
toviská, pribudne bývanie, 
služby a jeden z najväčších 

parkov v Bratislave. Compass 
Architekti a spoločnosť 

JTRE pripravujú transfor-
máciu územia, ktorá umožní 

vznik kompaktnej štvrte so 
športovým charakterom, 

otvorenej pre všetkých.

Z uzavretej športovej štvrte živé 
miesto. Aké budú nové Pasienky?

Pokračovanie zo strany 1

BRATISLAVA
Kedysi patrilo k prelomu 
rokov v Starom Meste aj 
klzisko na Hviezdoslavo-
vom námestí, to je však už 
zrejme minulosťou. Ako 
nás informovali z magis-
trátu, čoraz teplejšie zimy 
by zvyšovali nielen jeho 
prevádzkové náklady, ale 
aj dopad na životné pros-
tredie.
K podobnému kroku pri-
stúpili aj vo viacerých ná-
kupných centrách, až do 
12. januára si však môžete 
zakorčuľovať v Átriu Nivy 
v RUŽINOVE, kde je klzis-
ko otvorené denne od 12. do 
20. hodiny a v nedeľu do 18. 
hodiny. Na mieste si môže-
te korčule požičať (5 eur na 
max. 3 hodiny) aj nabrúsiť 
(5 eur). S aplikáciou Ahoj 
Nivy! je brúsenie zadarmo. 
Klzisko s rozmermi 30 x 15 
metrov funguje aj v nákup-
nom centre Avion, a to do-
konca celoročne a každý 
pracovný deň od 17. do 19. 
hodiny. V stredu a piatok 
okrem toho aj od 10. do 12. 
hodiny a cez víkend je pre 
verejnosť otvorené už od 10. 
hodiny. Výnimkou sú len ne-
dele, kedy sa koná hokejový 
turnaj (12. 1., 23. 2., 6. 4., 
11. 5. a 29. 6.). Deti do 12 

rokov zaplatia za dve hodiny 
korčuľovania 3 eurá, dospelí 
o 50 centov viac. K dispo-
zícii sú šatne so sociálnymi 
zariadeniami a sprchami či 
požičovňa detských prílb  
(3 eurá za dve hodiny) a kor-
čúľ (4 eurá za dve hodiny). 
Brúsenie stojí 8 eur. V Ruži-
nove sa okrem týchto dvoch 
miest dá korčuľovať aj na 
zimnom štadióne Vladimíra 
Dzurillu, a to dokonca bez-
platne. Klzisko je pre verej-
nosť otvorené každú sobotu 
od 16.45 do 18.45 a v ne-
deľu od 15. do 17. hodiny. 
Vtedy funguje aj požičovňa 
korčúľ, kde za jeden pár za-
platíte 5 eur na hodinu. Brú-
senie je podľa informácií na 

stránke možné len v iné dni 
(pondelok, streda a štvrtok 
od 16. do 20. hodiny) a je 
spoplatnené šiestimi, res-
pektíve siedmimi eurami 
v prípade nových korčúľ.
Rovnakú sumu zaplatíte za 
brúsenie aj na štadióne On-
dreja Nepelu (Tipos Aréna) 
v NOVOM MESTE, kde je 
klzisko pre verejnosť otvo-
rené každú sobotu a nede-
ľu od 14.30 do 16. hodiny. 
Dospelí za vstup zaplatia  
5 eur, deti od 3 do 15 rokov  
3 eurá a sprievodná osoba 
bez korčúľ 1,50 eura. V hale 
je mobilný bufet aj šatňa 
s možnosťou prenájmu skrin-
ky (3 eurá). Požičanie korčúľ 
stojí 5 eur a prilby 2 eurá.

Hneď dve klziská nájdete aj 
v 4. bratislavskom okrese. 
V DÚBRAVKE funguje cez 
víkend verejné korčuľovanie 
na Zimnom štadióne Har-
mincova, ktorý je rovnako 
ako štadión Ondreja Nepelu 
v prevádzke STARZ-u, čo 
vidno aj na zhodných cenách. 
Dospelí za vstup zaplatia 5 
eur, deti od 3 do 15 rokov 3 
eurá a sprievodná osoba bez 
korčúľ 1,50 eura. K dispozí-
cii je bufet a šatňa, prevádzka 
však neposkytuje požičiava-
nie korčúľ a brúsenie je len 
podľa rozpisu. V sobotu je 
korčuľovanie pre verejnosť 
možné od 17. hodiny do 
18.30 a v nedeľu od 16.30 do 
18. hodiny.
Zakorčuľovať si môžete aj 
v ICE arene v susednom 
LAMAČI, presné hodiny sa 
však menia, a tak treba sledo-
vať rozpis na stránke www.
zimnystadion.sk. Podľa aktu-
álnych informácií je v januári 
klzisko pre verejnosť otvo-
rené vždy v sobotu od 17.30 
do 18. 30 a v nedeľu od 15. 
do 16. hodiny. Korčuliari nad 
10 rokov zaplatia vstupné 10 
eur a tí mladší o euro menej. 
Požičanie korčúľ stojí 10 eur 
a rovnaký je aj poplatok za 
ich brúsenie. Ceny sú teda 
napriek kratšiemu času vyš-
šie než inde, Lamačania však 
majú po predložení dokladu 
o mieste bydliska vstup úplne 
zdarma. (ak)
 Foto: bn, Nivy centrum

Nabrúste si korčule, svoje brány otvára niekoľko klzísk

Občas sa dá v Bratislave korčuľovať aj na zamrznutých vodných plochách, bezpečnejšou 
alternatívou sú však klziská.

Z nákupných centier ponúka tento rok vonkajšie klzisko len Nivy centrum.

Nevyhadzujte 
knihy 

darujte ich nám
Kontakt: 0907 701786

Referendum
neschválili
PETRŽALKA
Miestne zastupiteľstvo 
v Petržalke neschválilo vy-
hlásenie referenda, ktoré 
sa malo týkať aj prekládky 
nad zemného veľmi vysoké-
ho napätia vedúceho i ponad 
areál Veľkého Draždiaka.
V prieskume pritom na otázku, 
kto by mal o prekládke rozhod-
núť, až 40,7 percenta opýtaných 
odpovedalo, že by to mali byť 
obyvatelia v referende. Ďalších 
37,1 percenta by túto právomoc 
dalo miestnym poslancom a 9,9 
percenta by to nechalo na od-
borníkov. (TASR)

Autobusy
na CNG pohon
BRATISLAVA
Dopravný podnik Bratislava 
obohatí svoj vozidlový park 
o osem nových moderných 
autobusov na ekologický 
CNG pohon, vďaka ktoré-
mu bude dojazd na jedno 
naplnenie minimálne 500 
kilometrov.
Nové autobusy s kapacitou 
177 cestujúcich budú vyba-
vené automatickou klimatizá-
ciou, USB zásuvkami, WiFi 
pripojením či kamerami. (ak)

Ďalšie zóny
PAAS
NOVÉ MESTO
Od 22. januára 2025 má 
byť spustené regulované 
parkovanie PAAS v lokalite 
NM2 - Ľudová štvrť, Záti-
šie a Hostinského sídlisko.
Po tomto dátume tam bude 
počas pracovných dní od 12. 
do 24. a v nedeľu od 18. do 
24. hodiny možné parkovať 
len s platnou parkovacou kar-
tou PAAS alebo po úhrade po-
platku 1 euro za hodinu. (ak)
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Turčianske Teplice, malebné kúpeľné mesto v srdci Slovenska, sa už po stáročia teší obľube  vďaka liečivým termálnym 
prameňom a nádhernej prírodnej scenérií. V priebehu rokov sa kúpele v meste premenili z tradičných 

liečebných zariadení na luxusný rezort,  ktorý ponúka nie len zdravotné benefity, ale aj kráľovský zážitok.

MODERNÉ KÚPELE TURČIANSKE TEPLICE VÁM PONÚKAJÚ 
JEDINEČNÝ ZÁZRAČNÝ PRAMEŇ ZDRAVIA

V rámci pobytu Spa&Aquapark získava každý hosť trojhodinový vstup do
Spa&Aquaparku na každé prenocovanie, ubytovanie a polpenziu. K dispozícii sú rôzne
vodné atrakcie a termálna liečivá voda, ktorá má priaznivé účinky na zdravie. Tento
pobyt je obľúbený medzi rodinami s deťmi, pármi, ale aj jednotlivcami, ktorí hľadajú
oddych, aký im poskytne iba termálna voda bohatá na minerály. 
Pobyt Klasik Medical – pod dohľadom lekára. Pre hostí, ktorí vyhľadávajú liečebný
program plný procedúr, je tu obľúbený pobyt Klasik Medical. 

Aké novinky ponúkajú Moderné kúpele
Turčianske Teplice ?
Kúpeľný rezort Moderné kúpele Turčianske
Teplice ponúka ubytovacie kapacity              
pre každého. Rozšírené ubytovacie kapacity
hotela Royal Palace***** ponúkajú nové a
štýlovo zariadené kúpeľné 5*apartmány               
v súkromí. Poetický názov Rezidencia OPERA
predstavuje luxusné a priestranné 2- a 3-izbové
apartmány s kuchyňou, obývačkou,  balkónom či
terasou v priamej blízkosti aquaparku s liečivou
vodou a lesoparku. Doprajte sebe a svojim
blízkym zaslúžený oddych. Vhodné pre skupiny
priateľov, rodiny, športovcov i cykloturistov.
Novinka v kúpeľnom rezorte, 
Galanda Apartments*** predstavuje nové
ubytovacie zariadenie pre dvojice, turistov a sólo
cestovateľov. Priestranné 1-izbové, 1,5-izbové 
a 2-izbové apartmány s vybavenou kuchyňou 
a obývačkou, spálňou, balkónom a samostatným
parkovaním. Galanda Apartments *** 
sa nachádza v priamej blízkosti populárneho
vodného parku Spa&Aquapark 
Turčianske Teplice.

Čím sú výnimočné Moderné kúpele Turčianske
Teplice ?
Turčianske Teplice sú jedným z najstarších
kúpeľných miest na Slovensku, ktoré má za
sebou bohatú históriu. Prvé zmienky o liečivých
vodách pochádzajú už z 13. storočia. Pramene
obsahujú množstvo minerálov, ktoré blahodárne
pôsobia na ortopedické, neurologické,  
reumatologické, urologické, nefrologické,
gynekologické a gastroenterologické
ochorenia. Dnes sa v kúpeľoch spája tradícia so
špičkovými modernými technológiami a
službami, ktoré zaručujú dokonalú regeneráciu
tela i mysle. Termálna minerálna liečivá voda je v
Turčianskych Tepliciach unikátna svojím vysokým
obsahom horčíka a vápnika. Rezort Moderných
kúpeľov Turčianske Teplice má jedinečnú polohu
v srdci Slovenska, a tým zabezpečuje
návštevníkom bohatý program aj z oblasti
turistiky. Tieto všetky jedinečnosti, ktoré rezort
prináša sú korunované pobytom v Hoteli Royal
Palace Turčianske Teplice, jednom z
najexkluzívnejších hotelov na Slovensku.

A čo Vám Moderné kúpele Turčianske Teplice
ponúkajú ?
Pobyt Spa&Aquapark – zábava a relax pre celú
rodinu. Jedným z najpredávanejších pobytov,
ktoré Kúpeľný dom Veľká Fatra ponúka, je pobyt
Spa&Aquapark. Tento balík je ideálnou voľbou
pre tých, ktorí chcú spojiť relax s množstvom
zábavy v aquaparku. 

Tento pobyt je navrhnutý tak, aby každému
hosťovi poskytol optimálnu liečbu a starostlivosť
pod odborným dohľadom lekára. Procedúry,
ktoré sú súčasťou pobytu, vám odporučí
odborný lekár podľa vášho zdravotnému stavu. 

Unikátny Smaragdový bazén na poschodí
v Kúpeľnom hoteli Veľká Fatra ****.

VIAC INFORMÁCIÍ

BRATISLAVA
Od 1. januára platí na Slo-
vensku povinný triedený 
zber textilu, ktorý je súčas-
ťou širšej snahy EÚ o zni-
žovanie environmentálneho 
dopadu výroby a spotreby 
textílií. Tá vytvára prie-
merne štvrtý najvyšší tlak 
na životné prostredie a klí-
mu, hneď po potravinách, 
bývaní a mobilite.
Podľa odhadov agentúry EEA 
sa v roku 2020 vyprodukova-
lo v krajinách Európskej únie 
v priemere 16 kilogramov ne-
potrebného a použitého textilu 
na osobu. Z toho len štvrtina 
sa vyzbierala na opätovné po-
užitie a recykláciu. To by sa 
však konečne mohlo zmeniť 
- od tohto roka sú všetky člen-
ské štáty vrátane Slovenska 
povinné zabezpečiť zavede-
nie a vykonávanie triedeného 
zberu textilu. Podľa výsledkov 
prieskumu tak doteraz robilo 
len asi 77 percent obcí, a to 
najmä prostredníctvom špe-
cializovaných kontajnerov, 
zberných dvorov, swapov ale-
bo charitatívnych zbierok. Na 
Slovensku tiež pôsobia dve 
veľkokapacitné triediace stre-
diská - spoločnosti TEXTILE 
house a HUMANA a zber 
prostredníctvom špeciálnych 

nádob na použité oblečenie 
realizuje aj Ekocharita, ktorá 
časť textilu posiela pre rôzne 
charitatívne spolky a časť do 
secondhandovej siete. Podľa 
Metodickej príručky z dielne 
Ministerstva životného pros-
tredia majú od 1. januára po-
vinnosť zabezpečiť triedenie 
textilu obce, a to dvomi mož-
nými spôsobmi. Prvým je jeho 
zber a odovzdanie zazmluvne-
nej firme, ktorá má zabezpe-
čiť jeho recykláciu, a druhou 
možnosťou je postúpiť textil 
vhodný na opätovné použitie 
ďalej ľuďom, avšak tento sa 
už do štatistiky o vytriedení 
nezarátava. Bratislava už pred 
zavedením povinnosti napĺňa-
la legislatívne podmienky tým, 

že zber textilu a šatstva prebie-
ha na území mesta v režime 
odpadu. Viaceré mestské časti 
na svojich weboch uvádzajú 
konkrétne informácie o tom, 
kde nepotrebné šatstvo odo-
vzdať, napríklad Staré Mesto 
či Ružinov menujú ulice, kde 
sú zberné nádoby (TextilEco 
v Starom Meste, Ekocharita 
v Ružinove). Zavedenie trie-
deného zberu textilu so sebou 
prinesie rôzne výzvy, ale aj 
potenciál, ako výrazne znížiť 
textilný odpad. Kľúčové bude 
zabezpečiť nielen dostatok 
zberných miest a efektívnu lo-
gistiku, ale aj ďalšie nakladanie 
s textilom, jeho umiestnenie na 
trh, zhodnotenie textilného od-
padu a v neposlednom rade aj 

vytvorenie odbytu pre recyklo-
vaný textil. Nakoniec až prax 
ukáže, ako rýchlo sa systém 
podarí zaviesť a aké výsledky 
prinesie. (TASR, ak)
 Foto: Matúš Husár

PETRŽALKA
Projekt výstavby novej elek-
tričkovej trate v Petržalke sa 
blíži do finále, pár dní pred 
Vianocami po nej prešla prvá 
skúšobná električka. Nasle-
dovať budú dokončovacie 
práce a povoľovacie procesy 
tak, aby už na jar mohla byť 
spustená plná prevádzka.
Výstavba novej električkovej 
trate v Petržalke je pre mesto 
najväčším, a zároveň mimo-
riadne dôležitým dopravným 
projektom, ktorý plnohodnot-
ne prepojí oba brehy Dunaja 
a uľahčí každodenný život de-
saťtisícom ľudí. S výstavbou 
sa začalo na jeseň 2021 a pri 
jej realizácii bolo nevyhnutné 
vysporiadať sa s viacerými 
problémami - od kompliko-
vaných vzťahov v pôvodnom 
konzorciu cez covid či radi-
kálne zvýšenie cien energií 
a materiálov v dôsledku vojny 
na Ukrajine až po objektívne 

prekážky, akou bolo napríklad 
odhalenie nelegálnej skládky 
nebezpečného odpadu, proti-
tankovej steny či munície z II. 
svetovej vojny. Okrem množ-
stva terénnych úprav bolo 
pred prvou jazdou potrebné 
osadiť 233 trakčných stožia-
rov, naťahať 62 kilometrov 
napájacích káblov a 10,5 ki-
lometra trolejového vedenia, 
položiť 8 kilometrov koľají 
a na dosky pod ne použiť až 
455 ton oceľovej výstuže 
a takmer 13-tisíc metrov ku-
bických betónu.
Pri výstavbe trate sa veľ-
ký dôraz kladie aj na zeleň. 
Okrem viac ako 22-tisíc met-
rov štvorcových zeleného 
rozchodníka, ktorý pokryje 
celú trať s výnimkou prie-
cestí a mostov, pribudne  
v jej blízkosti vyše 1500 stro-
mov a viac než 7-tisíc metrov 
štvorcových kríkov. V rámci 
náhradnej výsadby za stromy, 

ktoré museli byť kvôli vý-
stavbe trate odstránené, sa už 
v okolí trate vysádza ďalších 
725 stromov a vyše 4-tisíc 
metrov štvorcových kríkov, 
a to napríklad na stredových 
pásoch na Kutlíkovej či Dol-
nozemskej. Zelené budú aj 
strechy prístreškov na zastáv-
kach po celej trati. Súčasne 
s novou električkovou traťou 
vzniká popri nej aj 6 kilomet-
rov novej oddelenej cyklotra-
sy naprieč celou Petržalkou až 
do centra mesta, ktorú budú 
môcť cyklisti využívať pri 
dochádzaní do práce alebo na 
rekreačný šport. Okrem novej 
cyklotrasy si stavba petržal-
skej električky vyžiadala aj 
vybudovanie nových priecestí 
a úpravu tých starých, keďže 
pretína viacero ciest.
Súčasťou projektu sú aj štyri 
nové mosty cez Chorvátske 
rameno. Prvým je združený 
most na Rusovskej ceste, kto-

rým povedie električková trať, 
cestná doprava, cyklo- a aj 
chodník pre peších. Druhým 
a najdlhším je 110-metrový 
most pri Farskom kostole Sv. 
rodiny, určený pre električky, 
kde po stranách povedie aj 
cyklotrasa a chodník. Ďalším 
je neďaleká lávka pre peších 
a cyklistov a posledným je 
dopravný most na Kutlíkovej 
ulici. Okrem nových most-
ných objektov bude upravený 
aj existujúci most na Panón-
skej ceste, aby na ňom mohli 

zastavovať autobusy MHD. 
Električkovú a autobusovú za-
stávku tu prepoja nové. V naj-
bližších mesiacoch sa budú 
dokončovať chodníky, cyk-
lotrasa, prístrešky, zastávky, 
ale aj to, čo na trati nevidno 
– teda vybavovanie všetkých 
potrebných povolení tak, aby 
električka do Petržalky mohla 
byť na jar nasledujúceho roka 
v plnej prevádzke. (ak)
 Foto: Matúš Husár
Viac foto a video na 
www.banoviny.sk

STARÉ MESTO
Svet projektu Detský čin 
roka je taký, v akom by 
sme chceli žiť všetci - plný 
vzájomnej spolupráce, 
rešpektu, spolupatrič-
nosti a nezištnej pomoci. 
Pod záštitou Ministerstva 
školstva, výskumu, vývoja 
a mládeže Slovenskej re-
publiky sa konal už jeho 24. 
ročník.
V prvej etape vyzvalo ob-
čianske združenie Detský 
čin roka žiakov a študen-
tov k vykonávaniu dobrých 
skutkov. Tie potom ich ka-
maráti, učitelia, rodičia, ale 
aj neznámi ľudia, ktorým 
deti pomohli, opísali v lis-
toch. Výberová komisia 
z nich vybrala 40 nomino-

vaných skutkov v ôsmich 
kategóriách (Záchrana ži-
vota, Pomoc v rodine, Po-
moc rovesníkom, Pomoc 
iným ľuďom, Pomoc prí-
rode, Dobrý́ nápad a Cena 
Sašky Fischerovej – Malý́ 
Veľký́ čin a Dobrý čin na 
nete). V druhej etape pro-
jektu učitelia s deťmi čítali 
príbehy na hodinách etickej 
výchovy, slovenského jazy-
ka, náboženskej výchovy či 
v školskom klube a spoločne 
sa rozprávali o hodnotách, 
ktoré dobré skutky priná-
šajú. Štyri desiatky skutoč-
ných príbehov spoznalo vyše 
22-tisíc detí z takmer 300 
škôl, ktoré ako detská porota 
rozhodli o víťazoch ocene-
nia Detský čin roka 2024. 

Každé dieťa malo právo vy-
brať a oceniť jeden z príbe-
hov v každej kategórii.
V spolupráci s darcovským 
portálom ĽudiaĽuďom.sk 
tiež prebiehala online an-
keta pre verejnosť, kde sa 
na druhom mieste umiest-
nila 14-ročná Staromešťan-
ka Mia Mišíková, žiačka 1. 
triedy na Strednej odbornej 
škole pedagogickej na Bul-
lovej 2. Mia pomáha ľuďom 
už odmalička. Ako 8-ročná 
podnietila v triede zbier-
ku potravín pre rodinu so 
šiestimi deťmi, spolupracuje 
s OZ Zdieľaj a po vypuknutí 
vojny na Ukrajine sa s bra-
tom dohodli, že chcú svoju 
detskú izbu prepustiť ukra-
jinskej mame s dcérou. No-

minačný list na Detský čin 
roka napísala spolu s Miinou 
mamou ďalšia utečenkyňa 
Olesya, matka troch detí, 
ktorej Mišíkovci rovnako 
ako stovkám ďalších pomá-
hajú tiež. „Mia to považuje 
za samozrejmosť. Najviac 
v jej pomoci rezonujú malé 
deti v rodinách a ľudia na 
ulici. V posledných dvoch 
rokoch aktívne a pravidelne 
pomáha pri zbierkach a vý-
daji potravín, humanitárnej 
pomoci a teplej stravy pre 
ľudí bez domova u Sestier 
Matky Terezy. Mia by mohla 
byt vzorom pre veľa roves-
níkov,“ hovoria o mladej 
dievčine s veľkým srdcom 
jej blízki. (ak)
 Foto: archív MM

Ocenenie Detský čin roka získala aj mladá Bratislavčanka

Petržalská električka má za sebou prvú skúšobnú jazdu,  
plná prevádzka je v pláne na jar

Mia k dobrovoľníctvu 
priviedla aj svoju kama-
rátku a spolužiačky. Aj pre 
ne je jej ocenenie veľkou 
inšpiráciou.

Pre ľudí v núdzi môžete svoje nepotrebné oblečenie nechať 
v Odevnej banke.

Podľa Tomáša Štefančíka z Ekocharity ročne vyprodukujeme 65-tisíc ton nechceného 
šatstva, z toho len 10-tisíc ton je použitých znova.

Ako prvá prešla po novej trati špeciálna Vianočná električ-
ka. Odviezla pozvaných zástupcov združení a organizácií 
z Petržalky.

Oblečenie 
môžete odo-
vzdať na viace-
rých miestach
V Bratislave dávajú druhú 
šancu oblečeniu aj ďalšie 
organizácie. KOLO v oboch 
svojich prevádzkach zaviedlo 
stále oddelenie detského 
textilu do veľkosti 122. Od 
marca do augusta prijíma 
a necháva kolovať prechodné 
a letné oblečenie, od septem-
bra do februára prechodné 
a zimné. Nepotrebné šatstvo 
akejkoľvek veľkosti môžete 
nechať aj v Odevnej banke 
v petržalských Slnečniciach, 
kde z neho pripravia balíčky 
pre osamelých rodičov s die-
ťaťom.

Triedený zber textilu sa stal povinnosťou, náklady ponesú obce
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Absolútnym víťazom v kategórii Budovy sa stala 
Eurovea Tower. Porota ocenila dielo za komplex-
né projektové riešenie mimoriadne náročnej nosnej 
konštrukcie v súčasnosti najvyššej budovy na Slo-
vensku a pozitívne ohodnotila aj zohľadnenie a vy-
užitie všetkých možných monitorovacích a ove-
rovacích metód, či už počas projektovania, ako aj 
následnej výstavby. Ocenenie si prevzali statici 
Daniel Bukov a Jozef Baran, bez ktorých by reali-
zácia aktuálne najvyššej budovy Slovenska nebola 
možná. 
„Táto súťaž nielenže oceňuje prácu autorizova-
ných inžinierov a technikov, ale aj otvára dvere 
k verejnému uznaniu ich výnimočných projektov 
a príspevkov k modernizácii a kvalite našich sta-
vieb. Hodnotiaci proces súťaže sa zameriava na 
viac ako len estetiku – dôraz sa kladie na použitie 
najnovších technológií, funkčnosť, inovatívnosť, 
kvalitu, a predovšetkým na udržateľnosť a prínos 
pre životné prostredie. Každý prihlásený projekt 
bol posudzovaný nielen ako dielo, ale aj ako vý-
sledok kolektívnej zodpovednosti všetkých účast-
níkov výstavby – od projektanta a statika po stav-
byvedúceho a stavebný dozor.“
Ing. Ján Jakubov, podpredseda predstavenstva 
SKSI a predseda odbornej poroty  

V prvom ročníku celoslovenskej súťaže Cena Inžinier-
skej komory vo výstavbe CING, ktorej cieľom bolo 
oboznámiť verejnosť s prácou slovenských autorizova-
ných inžinierov – projektantov, ale aj stavbyvedúcich 
a stavebného dozoru, hodnotila porota až 27 projektov. 
Po náročnom procese sa nakoniec porota rozhodla 
udeliť 18 cien tým najinšpiratívnejším projektom, ktoré 
sa v rámci súťaže predstavili. Slávnostné odovzdávanie 
ocenení Slovenskej komory stavebných inžinierov sa 
konalo 20. novembra v Zimnej jazdiarni Bratislavského 
hradu. Špičkoví odborníci si prevzali ocenenie CING, 
ktorého autorkou je renomovaná slovenská výtvarníčka 
Jana Brisudová.

Eurovea Tower sa stala absolútnym 
víťazom v kategórii Budovy

www.KAMENARSTVO-ANDRASSY.sk
0905 320 476, ZNÍŽENIE CIEN AŽ O 30%

od 1 650 € od 2 050 €

ZADARMO: 30 písmen, doplnky do 70 €, 
 doprava do 100 km

AKCIA: zľava 15%, pre dôchodcov 20%

KONTAKT: Šancová 112 (budova tržnice),  
Bratislava 0918 504 385

BRATISLAVA
Magistrát mení kvôli finan-
covaniu materských škôl 
Štatút hlavného mesta SR 
Bratislavy. Týka sa podielu 
na dani z príjmu fyzických 
osôb, ktoré bude mesto po-
sielať mestským častiam. 
Zabrániť chce tomu, aby 
prišlo o desiatky miliónov 
eur po tom, ako bude štát 
od tohto roka posielať nor-
matív na dieťa priamo zria-
ďovateľom, teda mestským 
častiam.
Doteraz si časť financií ne-
chávalo mesto, časť posiela-
lo mestským častiam. To, že 
neposiela celú sumu účelovo 
viazanú na škôlky samo-
správam, dlhodobo kritizuje 
starosta Petržalky Ján Hrč-

ka. Viackrát upozorňoval, že 
mestské časti na ne musia 
doplácať. Zmenou zákona, 
ktorá nadobudla účinnosť 
od 1. januára 2025, sa má fi-
nancovanie materských škôl 
stať prenesenou kompeten-
ciou miest a obcí, ktorá bude 
financovaná normatívom 
z ministerstva – teda štát 
bude posielať normatív na 
dieťa priamo zriaďovateľom 
škôlok, ktorými sú mestské 
časti. Takouto zmenou by 
však mesto prišlo, bez zmeny 
štatútu, o desiatky miliónov 
eur. Aby sa tak nestalo, zme-
ní sa prerozdeľovanie výno-
su dane z príjmov fyzických 
osôb, pričom výnos pre mest-
ské časti sa zníži o výšku 
normatívneho financovania 

pre jednotlivé mestské časti. 
Nie všetci starostovia však 
takúto zmenu vítajú. Problé-
mom je najmä pre tie mest-
ské časti, ktoré za ostatné 
roky vytvorili najviac nových 
miest v škôlkach, na ktoré 
museli doplácať. V zmene 
zákona videli možnosť na-
praviť podľa nich dlhotrva-

júcu nespravodlivosť, zmena 
štatútu však podľa nich pri-
náša ďalšiu. Naopak, staros-
ta Lamača Igor Polakovič 
vyhlásil, že ak by k zmene 
nedošlo, mestským častiam 
by sa to „vrátilo“ na osvet-
lení, údržbe ciest, mestskej 
hromadnej doprave či mest-
skej polícii. Starosta Ruži-
nova Martin Chren súhlasí 
s tým, že to nie je jednoduchá 
téma a hľadanie kompromi-
sov a dohôd bolo náročné. 
Mnohí starostovia veria, že 
najneskôr v júni sa k téme 
vrátia, keď budú reálne dáta 
aj o normatívoch či to, ako 
sa mestské časti s transfe-
rom vysporiadali. Prísľub na 
znovuotvorenie témy dal aj 
primátor Bratislavy Matúš 
Vallo. „Máme dohodu. Platí, 
že o pol roka sa k tomu vráti-
me,“ uistil. (TASR, bn)
 Foto: Matúš Husár

Zmena od 1. 1. 2025
Úprava spôsobu rozdelenia dane z príjmov fyzických osôb jed-
notlivým obciam na Slovensku súvisí so zmenou financovania ma-
terských škôl, ktoré od tohto roka prešlo z obcí na štát. Novelou 
vládneho nariadenia tak dochádza k úprave váh jednotlivých 
kritérií na rozdelenie podielu na výnose dane z príjmov fyzic-
kých osôb obciam, vypusteniu koeficientov pre materské školy 
a zariadenia poradenstva a prevencie, tiež k doplneniu nových 
koeficientov určených na stravovanie detí materských škôl, ako 
aj k úprave vzorca na výpočet podielu obce na výnose dane. Ten 
sa znížil z doterajších 40 % na 24,9 %. Naopak, zvýšil sa podiel 
iných kritérií, napríklad počtu obyvateľov, ich veku, nadmorskej 
výšky či veľkosti obce. 

Mesto mení prerozdeľovanie výnosu dane z príjmov

Vjazd do centra má nové pravidlá

Financovanie materských škôl prešlo z obcí na štát.

STARÉ MESTO
1. januára sa zmenili pod-
mienky pre vjazd vozi-
diel do pešej zóny. Nové 
všeobecne záväzné naria-
denie je pre sprehľadnenie 
koncipované podľa jednot-
livých prípadov.
Zásobovanie a kuriérske 
služby majú vjazd do pešej 
zóny povolený len v čase od 
6. do 9. hodiny s povinnos-
ťou opustiť zónu do 9.30 hod. 
„Aby však mohli aj počas 
dňa zásobovať zónu historic-
kého centra, vybudovali sme 
štyri drop-off zóny,“ vysvet-
lil vicestarosta Petr Skalník. 

Doprava bude umožnená aj 
občanom s ťažkým zdra-
votným postihnutím, ktorí 
v historickom centre pracujú. 
Diplomatické misie so síd-
lom v pešej zóne bez vlast-
ného parkovacieho miesta do 
nej môžu počas dňa vstúpiť 
opakovane, avšak len na ob-
medzený čas maximálne 30 
minút.
Nové pravidlá detailne upra-
vujú aj sadzby, väčšina však 
zostala nezmenená. Ročný 
poplatok pre zásobovanie je 
naďalej 1 400 eur a aj oby-
vatelia pešej zóny zapla-
tia za ročný vstup rovnakú 

sumu ako doteraz, teda 10 
eur. Zavádzajú sa však aj 
nové, upresnené kategórie, 
napríklad sadzba 5 eur za 
denný vstup pre remeselní-
kov s časovým obmedzením 
maximálne trikrát 60 minút 
denne alebo sadzba 20 eur za 
denný vstup pre sťahovanie 
s časovým obmedzením od 
6. do 16. hodiny. Čas stráve-
ný vozidlami v historickom 
centre umožňuje kontrolovať 
nový elektronický systém. 
Ak fyzická alebo právnická 
osoba trikrát poruší pravidlá, 
povolenie na vstup jej bude 
odobraté. (ak)

Raj dropov
BRATISLAVA
Pri Bratislave je najvyššia 
zistená hustota dropov na 
svete. V decembri narátali 
v Chránenom vtáčom úze-
mí Sysľovské polia a jeho 
okolí 597 jedincov.
Inde na Slovensku sa však 
tieto vtáky nevyskytujú, 
a tak sa pri nevhodnom návr-
hu opatrení na ochranu tohto 
druhu môže stať, že sa do 
ohrozenia dostane opäť celá 
populácia. Upozorňuje na 
to Slovenská ornitologická 
spoločnosť/BirdLife Sloven-
sko. (bn)

Spoplatnia
aj prejazd?
DEVÍNSKA NOVÁ VES
Starosta Dárius Krajčír 
na sociálnej sieti uvie-
dol, že Devínska Nová 
Ves zvažuje spoplatne-
nie prejazdu a parko-
vania na území mest-
skej časti. Dôvodom je 
narastajúci počet áut, 
dopravné preťaženie 
či obmedzené možnosti 
parkovania.
Samospráva však chce po-
znať názor obyvateľov na 
takéto opatrenie, prípadne 
to, aké podmienky alebo ná-
vrhy by odporúčali, aby bol 
systém spravodlivý a efek-
tívny. (TASR)
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Vaša spoločnosť má za sebou viacero úspeš-
ných projektov v nábrežných oblastiach, ako sú 
Hafen City v Hamburgu či The Reef v Singapu-
re. Čo považujete za kľúč ku kvalitnému urba-
nistickému rozvoju zanedbaných nábrežných 
priestorov?
Nábrežia v mnohých mestách predstavujú obrov-
skú príležitosť pre rozvoj. Kedysi slúžili ako prísta-
vy či priemyselné zóny, dnes však často stagnujú. 
Našou víziou je pretvoriť tieto lokality na kvalitné 
verejné zóny, ktoré dávajú priestor pre život, či už 
pri vode, alebo dokonca priamo na vode. Dôležitý 
je koncept zmiešanej zástavby, ktorá dokáže vy-

tvoriť rovnováhu medzi pracovným, rezidenčným 
a verejným životom.

V Bratislave nie ste nováčikom. Ako ju vnímate 
a aká je podľa vás jej pozícia medzi inými eu-
rópskymi metropolami?
Bratislava má pozoruhodnú históriu a kultúrnu 
identitu. Podobne ako v iných mestách, aj tu sa pri-
stúpilo k obnove historického jadra a pamiatok ako 
hrad, ktoré sú symbolom mesta. Okrem toho má aj 
veľmi odvážnu ambíciu vytvoriť vedľa jadra nové 
centrum, ktoré symbolizuje na budúcnosť oriento-
vanú identitu.

Za víťazným návrhom 
nových mrakodrapov pri 

Dunaji v Bratislave stojí 
svetoznáme holandské ar-

chitektonické štúdio KCAP 
s veľkými skúsenosťami 

s revitalizáciou zanedba-
ných nábreží na zmiešané 

štvrte. Jeden z partnerov 
v spoločnosti Jeroen Dirckx 
v rozhovore vysvetľuje, ako 

s kolegami pristúpili k zada-
niu súťaže vyhlásenej deve-
loperom JTRE a čo pre nich 

bolo najväčšou výzvou.

hovorí víťaz súťaže na nové mrakodrapy
Inšpirovali sme sa prepojením mesta s prírodou, Najväčší potenciál v rozvoji novej identity Bra-

tislavy teda vnímate v tzv. downtowne, teda 
v novom centre mesta?
Áno a treba oceniť aj odvahu, s akou sa k jeho 
rozvoju pristupuje. V mnohých mestách je nová 
zástavba vždy trochu sekundárna, zatiaľ čo v Bra-
tislave zaujala rovnocenné miesto voči historické-
mu jadru. Pôsobí veľmi metropolitným dojmom, 
ktorý dopĺňa Staré Mesto.

Čo je podľa vás najväčšia výhoda Bratislavy?
Prepojenie s riekou je vždy skvelým benefitom pre 
mesto, najmä, keď nové štvrte oživujú jej nábrežia. 
Veľký potenciál vidím aj na južnom brehu, ktorý 
môže vzťah mesta s Dunajom rozvinúť ešte viac.

Chcete aj vaším návrhom dvoch nových mra-
kodrapov prispieť k rozvoju tohto nábrežia?
Určite. Táto lokalita je strategická v tom, že slú-
ži ako orientačný bod, ktorý označuje prechod cez 
rieku po moste Apollo a víta ľudí v novom centre 
na ľavom brehu Dunaja. Bude to aj kľúčový bod 
oblasti prístavu, kde je tiež potenciál na prestav-
bu alebo oživenie. V tomto zmysle skutočne spája 
všetky nábrežné oblasti.

Ako ste v rámci súťažného zadania zhodnotili 
súčasný stav tejto časti mesta?
Lokalita nového centra a výstavba v nej pôsobí veľ-
mi ambiciózne, ale takisto je tu ešte veľa práce. Je 
tu niekoľko projektov aj od renomovaných archi-
tektov, ale sú tu aj prázdne pozemky, parkoviská 
a zanedbané plochy. Vďaka procesu tvorby a roz-
voja sa z downtownu stáva jednotnejšia oblasť. 
Bolo pre nás dôležité nadviazať na tento rozvoj, 
venovať pozornosť parteru, navrhnúť pekný park 
a zaujímavú architektúru, ktorá je atraktívna pre 
ľudí, ktorí týmto územím prechádzajú. Takisto sme 
videli, že väčšina výškových budov tu má podob-

nú výšku, a rozhodli sme sa túto panorámu doplniť 
vežami, ktoré prekonávajú vnímanú bariéru o sto 
metrov.

Zvíťazili ste v konkurencii štyroch ďalších ná-
vrhov. Ako ste reagovali, keď ste zistili, že ste 
vyhrali, a čo sú podľa vás najsilnejšie stránky 
vášho návrhu?
Víťazstvo v tejto medzinárodnej súťaži je pre nás 
poctou a veľkou prestížou. Kľúčový atribút nášho 
návrhu bolo doplniť Eurovea Tower s výškou 168 
metrov ďalšími vežami s výškou 184 metrov a 260 
metrov. Tento návrh vhodne dopĺňa existujúcu lo-
kalitu. Vytvorili sme v ňom akúsi „skupinu“ veží, 
zdôraznili sme ich štíhlosť a vytvorili zelené terasy. 
Pridanou hodnotou nášho návrhu je fakt, že vytvára 
množstvo rohových bytov, čo je vzhľadom na sve-
telnosť a kvalitu bývania veľké plus.

Čo bolo pre vás najväčšou výzvou pri jeho tvor-
be?
Zamerali sme na to, aby sme vytvorili dizajn, ktorý 
je špecifický pre Bratislavu. Vychádzali sme z ana-
lýzy panorámy mesta, dokonca až na poetickej 
úrovni, kde sa karpatský masív stretáva s riekou 
a ako nové centrum a jeho panoráma dotvára vr-
chol, ktorý dopĺňa horský masív a hrad na druhej 
strane centra. Túto metaforu sme použili pri návrhu 
dvojice veží s rôznymi výškami, ktoré takisto rastú 
do pomyselného vrcholu. V tejto rovine sa nám 
podarilo veľmi pekné prepojenie s identitou Bra-
tislavy. Druhou náročnou výzvou bolo navrhnúť 
samotnú 260-metrovú výškovú budovu. Od začiat-
ku sme spolupracovali s odborníkmi, aby sme ju 
navrhli dômyselne s ohľadom na zníženie množ-
stva potrebného stavebného materiálu, udržateľne 
z hľadiska výstavby aj spotreby energie, a aby bola 
inkluzívna pre prírodu a prispôsobiteľná klimatic-
kej zmene.

Na čo okrem výšky ste sa zamerali pri nových 
mrakodrapoch?
Naším cieľom bolo vytvoriť návrh, ktorý zapadne 
do panorámy Bratislavy ako celku. Veľa pozornosti 
sa venuje tomu, ako downtown vyzerá z diaľky, no 
my sme si dali záležať na rôznych uhloch pohľadu 
– ako vežu vnímate, keď sa k nej blížite či keď sto-
jíte pod ňou. Sústredili sme sa aj na reguláciu mik-
roklímy pomocou zelených striech s prechodom 
medzi krajinou a budovou, na rozbíjanie vetrov, 
slnečnú orientáciu a vytvorenie parku okolo veží, 
ktoré budú prínosom pre celú štvrť.

Čo váš návrh prinesie obyvateľom Bratislavy?
Okrem spomínaného parku a zelene sú na prízemí 
budov navrhnuté priestory pre občiansku vybavenosť 
ako sú reštaurácia, coworkingový priestor, koktailový 
bar alebo pekáreň, kde si môžete dať raňajky, obed či 
večeru. Dá sa tu plnohodnotne stráviť celý deň. Takis-
to sú tu navrhnuté služby ako wellness či posilňovňa. 
Tieto aktivity sa rozprestierajú do okolitej zelene s te-
rasami, kde si môžete posedieť. Takéto stavby a celá 
lokalita pozitívne prispieva k imidžu mesta a je zaují-
mavá aj pre turistov, ktorí ju radi navštívia.

V Bratislave nie je vaša spoločnosť KCAP nová-
čikom, máte tu za sebou viacero návrhov. Ktoré 
sú vaše obľúbené miesta v nej?
Mám rád centrum mesta. Je tu veľmi príjemná at-
mosféra, veľa reštaurácií, ktoré neustále inovujú 
a robia z gastronómie veľké plus celej lokality. Naj-
viac sa mi však páči prepojenie mesta s prírodou, 
počnúc Dunajom až po Karpaty, kam ľudia chodia 
cez víkendy. Pochádzam z Rotterdamu, kde nemá-
me v okolí hory, do ktorých by sme mohli chodiť. 
Vzťah mesta s prírodným prostredím a okolím je 
niečo, čo si na Bratislave cením najviac, a inšpiro-
valo ma to aj pri návrhu nových mrakodrapov. 
� Foto: JTRE
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Nový grafikon

BRATISLAVA
Od polovice decembra platí 
nový grafikon vlakovej do-
pravy, ktorý po prvýkrát 
v histórii zavádza celoden-
ný hodinový takt na trase 
do Košíc.
Zaujímavou novinkou je aj 
priama linka do Nitry, kto-
rá bude premávať deväťkrát 
denne obomi smermi a so 
zastávkami v Pezinku, Tr-
nave a Hlohovci dorazí do 
cieľa za 1 hodinu a 37 mi-
nút. (ak)
 Foto: ms

Príspevok
pre ŤZP deti
NOVÉ MESTO
Nový finančný príspevok 
na vzdelávanie a voľnoča-
sové aktivity môžu získať 
rodiny s ťažko zdravotne 
znevýhodneným dieťaťom 
v Novom Meste.
Výška jednorazového prí-
spevku je maximálne 200 eur 
a žiadateľ oň môže požiadať 
od 1. júna do 30. septembra 
príslušného kalendárneho 
roka. (TASR)

Tunel Karpaty
BRATISLAVA
Projekt výstavby tunela 
Karpaty získal rozhodnu-
tie v procese posudzovania 
vplyvov na životné prostre-
die, tzv. EIA. Potrebné ešte 
bude vykonať hydrogeolo-
gický prieskum.
Tunel s dĺžkou 11,76 kilo-
metra má začínať severový-
chodne od Rače a ústiť seve-
rozápadne od obce Marianka. 
Stavebné náklady sa odhadu-
jú približne na 1,7 miliardy 
eur. (TASR)

Z postele rovno na svah
Predstavte si, že sa zobudíte v pohodlí moderného 
apartmánu, vyzriete z okna a hneď vás privíta po-
hľad na zasnežené svahy a Tatry. Lyžiarsky svah 
v Ski Centrum Demänová je doslova na dosah ruky 
– stačí si obuť lyžiarky, zísť z apartmánu a môžete 
začať deň. Pre deti a začiatočníkov je pripravený 
detský vlek s inštruktorom, ktorý sa postará o bez-
pečnosť aj zábavu. Svah má dĺžku 850 metrov 
a vychutnať si môžete nielen denné, ale aj večerné 
lyžovanie na osvetlenej trati. A čo je na tom naj-
lepšie? 3-hodinový skipas na denné lyžovanie máte 
ako hostia už v cene pobytu. Ak však máte chuť 
spoznať najväčšie lyžiarske stredisko Jasná, ne-
váhajte využiť rezortný skibus alebo mestský SKI 
& AQUA bus, ktorý vás zdarma a pohodlne dove-
zie až na svahy Chopku. Nemáte vlastný výstroj? 
V Demänová Rezort to nie je problém. Priamo 
na mieste nájdete požičovňu lyží a snowboardov, 
vhodnú pre všetky vekové kategórie.

Zábava a dobrodružstvá
Po lyžovačke je čas doplniť energiu. Vybrať si mô-
žete z ponuky skvelých jedál, ktoré potešia každého 
gurmána. Poobede sa však otvára priestor na ďal-
šiu zábavu, a tu má Demänová Rezort naozaj čo 
ponúknuť. Okrem animácií si deti zamilujú v ob-
rovskom Fun Centre zipline, rozprávkové kolotoče, 
snowtubing či unikátne 3D bludisko so šmýkačkou. 
Milovníci zvieratiek si tiež prídu na svoje, nakoľ-
ko v rezorte nájdete aj roztomilé alpaky, ktoré vám 
rozhodne vyčaria úsmev na tvári. Tu o zábavu nú-
dza naozaj nebude.

Večer na svahu a zaslúžený relax
Večerné lyžovanie má špeciálnu atmosféru, ktorú 
si môžete vychutnať ako hostia s 50 % zľavou. Po 
dni plnom aktivít je však čas dopriať si aj zaslúžený 
relax v modernom wellness centre. Vírivka vás prí-
jemne uvoľní, sauny zahrejú a relaxačné priestory 
ponúknu pokoj, ktorý si po dobrodružnom dni za-

slúžite. A ak sa chcete uvoľniť ešte viac, na výber 
máte množstvo masáží a procedúr.

Bezplatné parkovanie, pohodlné skibusy, atrakcie 
pre celú rodinu a skvelé služby robia z tohto miesta 
ideálnu destináciu na jarné prázdniny pre vás a vaše 
deti. Stačí prísť, obuť si lyže a nechať sa unášať zá-
žitkami. Rezervujte si svoj pobyt ešte dnes a zažite 
zimu plnú radosti! 

Viac na www.demanovarezort.sk.

Ako podľa vás vyzerajú dokonalé jarné prázdni-
ny? Čo poviete na predstavu prebudiť sa v nád-
hernom prostredí Liptova a stráviť tu perfektné 
dni plné zážitkov, aktivít a oddychu, a to bez nut-
nosti cestovať z miesta na miesto? V Demänová 
Rezort na vás čaká zima v celej svojej kráse, od 
skvelej lyžovačky až po relax vo wellness centre.

zábava a relax pod jednou strechou
Tip na jarné prázdniny: Lyžovanie,

Medicínske zariadenie, ktoré poskytuje služby 
jednodňovej chirurgie a estetickej medicíny. 

 JEDNODŇOVÁ CHIRURGIA pre deti a dospelých 
s operačnými termínmi BEZ ČAKANIA

 odborné chirurgické zákroky s malým časom zotavenia
 kvalifikovaný tím špecialistov
 individuálny prístup a diskrétnosť
 široké spektrum zákrokov
 predoperačná a pooperačná starostlivosť
 moderné vybavenie
 lôžková časť
 príjemná tichá lokalita

Oddelenia: Chirurgia / Cievna chirurgia  
Plastická chirurgia / Gynekológia / Urológia 
ORL/ Estetická dermatológia

Adresa a kontakt: 

POLIKLINIKA CHIRKOZ
Kladnianska 38, 821 05 Bratislava

+421 2 2075 4294 
+421 903 752 533
recepcia@chirkoz.sk

www.chirkoz.sk

NOVÉ MESTO
Nezisková organizácia 
Ronald McDonald House 
Charities (RMHC) dokon-
čila ďalší projekt zameraný 
na zlepšenie nemocničné-
ho prostredia pre malých 
pacientov. Tentoraz prešlo 
kompletnou modernizáciou 
oddelenie dojčiat na Klini-
ke detskej chirurgie v Ná-
rodnom ústave detských 
chorôb.
Modernizácia zahŕňala 
komplexné riešenie priesto-
ru s dôrazom na funkčnosť 
a estetiku. Súčasťou projek-
tu bola inštalácia na mieru 
vyrobeného nábytku, dreve-
ných obkladov a dekorácií 
na stenách, ale aj špeciálne 
navrhnutého prebaľovacie-
ho pultu a pohodlných lavíc. 
Všetky použité materiály 
spĺňajú najvyššie štandardy 
kvality a odolnosti, ktoré sú 
v nemocničnom prostredí 
nevyhnutné. „Naším cie-
ľom bolo vytvoriť priestor, 
ktorý pomôže zmierniť stres 
z hospitalizácie nielen ma-
lým pacientom, ale aj ich 
rodičom. Každý detail, od 
výberu materiálov až po fa-
rebné riešenie, bol starostli-
vo zvážený tak, aby podpo-
roval proces uzdravovania 
v príjemnom prostredí. In-
vestícia vo výške takmer 
12-tisíc eur nám umožnila 

vytvoriť kvalitné zázemie, 
ktoré bude slúžiť mnohým 
rodičom,“ povedala Eva 
Konečná, riaditeľka RMHC 
Slovensko. Rekonštrukcia 
oddelenia dojčiat je súčas-
ťou dlhodobej misie RMHC 
vytvárať príjemnejšie pro-
stredie v slovenských ne-
mocniciach. Počas 20 rokov 
svojho pôsobenia už organi-
zácia pomohla zmodernizo-
vať priestory v jedenástich 
detských nemocniciach po 
celom Slovensku. Reali-
zácia projektov by nebola 
možná bez podpory hlavné-

Najmenší pacienti sa liečia v krajších priestoroch

Nemocničné prostredie vplýva na psychiku detí aj rodičov.

ho partnera, spoločnosti Mc-
Donald’s, jej franšízantov, 
zamestnancov aj zákazní-
kov. Tí pravidelne prispie-
vajú na aktivity neziskovej 
organizácie prostredníctvom 
zaokrúhľovania ceny pri ob-
jednávaní, zapájaním sa do 
charitatívnych kampaní či 
prostredníctvom priamych 
finančných darov. (ak)
 Foto: RMHC
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Legendárne hlasy rocku a metalu

22. a 24. januára
Prvý mesiac 
v roku praje 
m i l o v n í k o m 
tvrdšej hudby. 
22. januára vy-
stúpi v Múzeu 
obchodu na 
Linzbothovej 
ulici v Podu-
najských Bis-
kupiciach Carl 
Sentance, spe-
vák kapely Na-
zareth, a o dva 
dni neskôr, teda 
v piatok 24. ja-
nuára sa v Peugeot Aréne zastaví v rámci svojho svetového tur-
né ďalšia legenda - heavymetalová skupina Manowar. No a ak 
vás viac zaujíma progresívny metal, v rovnaký deň vystúpia 
v klube MMC britskí TesseracT. Viac na muzeumobchodu.sk, 
www.ntc.sk a majestic.sk

JANUÁR
V MESTE

Vyberte si zážitok na víkend aj všedný deň

BRATISLAVA
Pozrite si tipy na zaujímavé 
podujatia v našom meste, 
ktoré vám i vašim deťom 
spestria január príjemným 
zážitkom. O ďalších prie-

bežne informujeme na na-
šom webe www.banoviny.
sk. Program sa môže v prie-
behu mesiaca zmeniť, pred 
návštevou si ho preverte na 
webovej stránke organizá-
torov.  (bn)
 Foto: archív

Naši zubní lekári a špecia-
listi vám v rámci dennej 
zubnej ambulancie ochotne 
poskytnú široké spektrum 
služieb s individuálnym 
prístupom: mikroskopická 
endodoncia, stomatochi-
rurgia, zubná implantoló-
gia, estetická stomatólogia 
so zameraním na korunky 
a fazety, špecializova-
ná ambulancia pre deti, 
dentálna hygiena, RTG 

centrum. Vďaka vlastné-
mu laboratóriu priamo na 
klinike dokážeme pomôcť 
pacientom oveľa rýchlej-
šie a zhotoviť nový zub na 
počkanie. V pohotovostnej 
ambulancii vám bude po-
skytnutá pomoc pri akút-
nych stavoch bez zdĺhavé-
ho čakania 365 dní v roku 
vrátane sviatkov do nesko-
rých večerov.
Navštívte nás v Bratislave 
alebo našich ďalších kli-
nikách v Trnave, Žiline, 
Prešove. Využite služby na 
svetovej úrovni v príjem-

nom modernom prostredí. 
Bezbolestne, empaticky, 
precízne a s dôrazom na 
komfort, aby každý pa-
cient odchádzal spokoj-
ne a s úsmevom na tvári. 
Príďte sa presvedčiť, pres-
ne také ošetrenie u nás do-
stanete. 

Každý zub vo vašich ústach si zaslúži byť zdravý!
Hľadáte modernú zubnú kliniku, ktorá vám pod jednou strechou 
poskytne komplexnú starostlivosť? V SK Dental Clinic Bratislava 
bude o celú vašu rodinu precízne postarané. 

Jarabinková 10, Ružinov

www.skdental.sk

Ples Ružinovča-
nov v štýle Las 
Vegas
Kedy: 18. 1. 2025 o 19. h 
Kde: Dom kultúry Ružinov 
(Ružinovská 28)
Vstupné: 90 eur
Moderátorka: Simona 
First
Program: Rozhlasový Big 
Band Gustava Broma, An-
drea Zimányiová, Martina 
Šindlerová, Michael Jack-
son show, Elvis Presley re-
vival a ďalší
Vstupné zahŕňa catering 
s bohatým výberom delika-
tes, prípitok, hlavné jedlo, 
dezerty, kávu a nealkoholic-
ké nápoje, ako aj fľašu vína.

Dúbravský  
fašiangový ples
Kedy: 1. 2. 2025 o 19. h 
Kde: Dom kultúry Dúbrav-
ka
Vstupné: 90 eur, zakúpite 
v pokladni DK
Moderátorka: Katarína 
Ivanková
Program: DFS Klnka, TK 
Danube, Sense, Starmania, 
DJ Luky, tombola

Kedy: 25. 1. 2025 o 19. h 
Kde: Stredisko kultúry Vajnorská 21 
Vstupné: 99 eur 
Moderátor: Vratko Sirági
Program: sopranistka Lenka Máčiková, ka-

pela Replay Band, tanečná show zoskupenia 
Anta Agni, DJ Fun rádia Carlo
Vstupné zahŕňa welcome drink, plesovú ve-
čeru s vínom a nealko nápojom, benátsky 
karnevalový dezert, polnočný studený bufet

Maškarný ples 
v Hiltone
Kedy: 31. 1. 2025 o 19. h 
Kde: Hotel Double Tree by Hilton
Vstupné: 199 eur
Moderátor: Richard Vrablec
Program: sólista Opery SND 
Martin Gyimesi, Be-happy, 
Vibe Band, Montiki, Grupo-
caliente, zážitková tombola
V cene vstupenky je zahrnutý 
welcome drink, výnimočný ve-
černý bufet, candy bar, prezentá-
cia vína someliérom, polnočná 
kapustnica.

Fragolino ples
Kedy: 22. 2. 2025 o 20. h 
Kde: Istra Centrum v Devín-
skej Novej Vsi (Hradištná 43)
Vstupné: 49 eur
Moderátor: Richard Vrablec
Program: kapela Avenue, 
saxofón Marian Mráz, škola 
tanca Tomáša Surovca, foto-
búdka, tombola (ms)
 Foto: MČ Nové Mesto

Kedy: 24. 1. 2025 o 19. h 
Kde: Hotel Double Tree by Hilton
Vstupné: 199 eur
Moderátor: Richard Vrablec
Program: Ondrej Kandráč, Back2Back, Vibe 
Band, tanečníci pod vedením Tomáša Surov-

ca, zážitková tombola
V cene vstupenky je zahrnutý welcome drink, 
nealko, 3 -chodové servírované menu, ochut-
návka vína a destilátov, šálka dobrej kávy 
a veľa iného. Ples bude tematicky ladený far-
bami čierno - zlato – biela.

Reprezentačný ples Odpadového hospodárstva  
a priateľov životného prostredia

Reprezentačný ples mestskej časti Bratislava - Nové 
Mesto v štýle benátskej noci

BRATISLAVA
S vrcholiacou zimou opäť 
prichádza sezóna plesov 
a zábavy. V Bratislave si 
máme z čoho vyberať. Pri-
pravili sme pre vás pár ti-
pov i na menej známe plesy, 
na ktorých sa zaručene za-
bavíte.

Radi by ste išli na ples? Máme pre vás niekoľko tipov

Viac článkov zo života  
v Bratislave nájdete na 

www.banoviny.sk
a aj na Facebooku  

www.facebook.com/banoviny

Viac článkov zo života  
v Bratislave nájdete na 

www.banoviny.sk
a aj na Facebooku  

www.facebook.com/banoviny

Vyberte sa
na výstavu
STARÉ MESTO
Slovenská národná galéria 
(SNG) aj Slovenské národ-
né múzeum (SNM) prináša-
jú na úvod roka viacero no-
vých zaujímavých výstav. 
Chladné dni priam vyzýva-
jú k ich návšteve.
Vo Vodných kasárňach 
SNG si môžete až do 18. 
mája pozrieť medzinárod-
nú výstavu Plody sváru 
– obraz osmanskej prí-
tomnosti, ktorá približuje 
zaujímavý, no zároveň dra-
matický príbeh uhorsko-os-
manských vzťahov v 16. 
a 17. storočí. Využíva na 
to výtvarné diela, archív-
ne pramene, dobové tlače 
aj dokumenty o fortifikač-
nej architektúre, vtedajšej 
stratégii a taktike bojov na 
pomedzí habsburskej a Os-
manskej ríše.
V sídelnej budove SNM 
na Vajanského nábreží zas 
otvorili výstavu Roľník 
a jeho svet, ktorá potrvá až 
do konca januára 2026. K jej 
najzaujímavejším častiam 
patrí obydlie stredne ma-
jetnej rodiny z Turca, ktoré 
v mierke 1:1 predstavuje 
typickú domácnosť pozostá-
vajúcu z izby, pitvora, komo-
ry a čiernej kuchyne. Život 
a poľnohospodárske práce, 
ktoré roľníkov zamestnávali 
od skorej jari do zimy, pribli-
žujú aj snímky významných 
fotografov a etnografov Ka-
rola Plicku, Pavla Socháňa či 
Jána Dérera.
Do tretice v Archeologic-
kom múzeu SNM na Žiž-
kovej ulici spoznáte „Al-
kohol v dobe bronzovej. 
Pre ľudí i bohov, na svete 
tomto i inom“. Výstava 
prezentuje, ako naši pred-
kovia nazerali na užívanie 
alkoholických nápojov. To, 
čo je dnes vnímané ako prí-
čina rozvratu rodín, pôvodca 
psychickej a fyzickej závis-
losti, bolo vtedy z rôznych 
príčin považované za elixír 
života, posvätnú obeť bo-
hom a prostriedok na stme-
ľovanie vzťahov. (ak)

Bratislavská knižná 
burza

každú sobotu
V  Starej tržnici môžete v so-
botu zájsť na najväčšiu knižnú 
burzu na Slovensku, ktorá spre-
vádza pravidelný potravinový 
Trh-Piac-Markt. Táto jedinečná 
akcia sa koná vždy od 9. h do  
15. h na poschodí tržnice. Nájde-
te tu najmä knihy, ale popri nich 
sa určite objavia aj grafiky, gra-

moplatne, pohľadnice, časopisy, CD-čka, komiksy a  plagáty, 
známky, mince a iné zberateľské predmety. Vstup je voľný.  
Viac na www.staratrznica.sk

Hudba v kostole

každý piatok
Vo Veľkom evanjelickom kostole na Panenskej ulici si môžete 
v januárové piatky vypočuť známe skladby v netradičnom pre-
vedení. 10. januára predstaví Ister String Quartet soundtrack 
k seriálu Bridgertonovci, 17. januára zas Pressburg Kvartet 
odohrá To najlepšie z filmovej hudby a 24. januára si môžete 
vypočuť hity kapely Coldplay v úprave pre kvarteto. Viac na 
www.moonlightimmersive.com

Sochársky workshop

25. januára
Preskúmajte sochárske materiály a spoznajte sa so sloven-
skými súčasnými umelkyňami a umelcami počas cyklu work-
shopov v Mirbachovom paláci. Prvý v tomto roku sa uskutoční 
25. januára a priblíži techniku konštruovania z dreva. Viac na 
www.gmb.sk

SCANDI – prehliadka súčasných 
severských filmov

22. – 29. januára
Bohatstvo súčasnej škandinávskej kinematografie predstavuje 
obľúbený festival SCANDI, ktorý sa tento rok uskutoční od 
22. do 29. januára vo viacerých kinách. Filmoví fanúšikovia sa 
môžu tešiť na predpremiéru jedenástich snímok aj zaujímavé 
sprievodné podujatia. Viac na scandifest.sk

Exodus.Report

od 10. januára
Dokumentárna fotografka Jana Rajcová sa po vypuknutí rus-
kej invázie na Ukrajine rozhodla zmeniť čísla o utečencoch 
na reálne tváre a vytvorila projekt Exodus.Report, prinášajúci 
portréty a príbehy stovky ľudí, ktorí z rodnej krajiny ušli pred 
hrôzami vojny ku nám na Slovensko. Spoznať ich môžete on-
line a od 10. januára aj na výstave v galérii na Západnej terase 
Bratislavského hradu. Viac na www.exodus.report
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DÚBRAVKA
Možno je pre vás japonské 
bistro Shugetsu príliš od 
ruky, nachádza sa na nená-
padnej Agátovej ulici v Dú-
bravke, ale oplatí sa merať 
sem cestu. Viacerí gurmáni 
už vyhlásili, že práve tu 
nájdu najlepšie rameny 
a tsukemeny, 
no nielen tie. 
Za konceptom 
bistra je Ja-
ponec Naka-
gawa Shuhei 
z ostrova Šiko-
ku, konkrétne 
z prefektúry 
Ehime, kde má 
v meste Mat-
suyama podobnú reštau-
ráciu, a okrem nej ďalšie 
v Hongkongu a Bangko-
ku, najnovšiu otvoril 
v Londýne. Ponukou sa 
môžu odlišovať, kuchári 
majú totiž voľnosť pri tvorbe 
jedálneho lístka, ale vo všet-
kých platí, že špeciality sú 
autentické, pripravené z kva-
litných a čerstvých surovín, 
bez štipky chémie, žiadne 
konzervanty či glutaman. Čo 
sa dá, robia si sami. Napríklad 
sójovú omáčku Kajitu vyrába-
jú ručne v Japonsku špeciálne 
pre Shugetsu. Na stroji v Bra-
tislave zas kuchári každé ráno 
pripravujú z japonskej múky 
vždy čerstvé rezance do ra-
menov a tsukemenov. 
Z tých hrubých „tsukeme-
nových“ vyčarujú i prejedlo 
v podobe Chrumkavých re-
zancov, ktoré na pohľad pripo-

m í -
n a j ú 

n a š e 
s o l e t k y , 

sú však oveľa lepšie, a iste 
aj zdravšie. Namáčali sme 
si ich do dipu pripraveného 
z pasty miso (5,60 €) a potom 
do krémovej japonskej majo-
nézy (4,90 €), to bola ďalšia 
verzia tohto predjedla. Obe 
mali veľmi zaujímavú, pre 
nás novú chuť, vieme si ich 
predstaviť aj k vínu.
Ako ďalšie predjedlo sme 
vyskúšali Gyozu (8,90 €), 
ktorú tiež robia ručne z vlast-
ného cesta. Priniesli nám 
tri taštičky plnené jemným 
mletým bravčovým mäsom, 
ktorému dodal šmrnc voňa-
vý zázvor a mladá cibuľka, 

k tomu už spomenutá sójovka 
Kajita... bolo to super dobré. 
Ocenili sme, že gyoza bola 
„simple“, žiadne posýpanie 
sezamovými semiačkami, 
ako sme zvyknutí z hipster-
ských trhov, i to, že omáčka 
bola vedľa v miske, taštičky 
ňou neboli preliate.
No a potom už nasledoval 
vychýrený Miso Tsukemen 
(13,90 €). Od klasických ra-
menov sa odlišuje hrubšími 
rezancami, ktoré si namáčate 
do vývaru v osobitnej miske, 
a tiež silnejšou chuťou. Skôr 
ako sa doň pustíte, prinesú 
vám jednorazový podbradník, 
aj vám ho uviažu. Pravdaže, 
nie je povinný, ale oceníte ho.
Páčilo sa nám, že jednotlivé 
súčasti tsukemenu boli od 
seba oddelené, mohli sme 
si sami určiť, akú intenzitu 
miso polievky chceme cítiť. 
Domáce rezance boli per-
fektné chuťovo, štruktúrou 
aj konzistenciou, už len pre 
ne sa sem oplatí prísť. Vý-
var, v ktorom bol aj jemný 
rybací prášok, chutil priam 
famózne, vynikajúce boli 
tiež kúsky grilovaného bôči-
ka a bambusu. Čím viac sa 
zmenšoval objem polievky, 
tým výraznejšie sme cítili 
chuť umami. Bola to topka.

Pre Shio Ramen (11,90 €) 
sme sa rozhodli s nádejou, 
že rybacia chuť v ňom 
bude jemná, bola však 

o dosť výraznejšia, ako sme 
chceli. Rezance v nádhernej, 
ručne robenej keramickej 
miske (také sú všetky) boli 
úžasné, rovnako opečené 
plátky bravčového mäsa, 
chutné bolo takisto marino-
vané vajíčko, ale ak vám prí-
liš intenzívna rybacia chuť 
nesedí, dajte si poradiť inú 
verziu ramenu. Obsluhujúci 
personál je milý a pozorný, 
určite odporučí to najlepšie 
pre vás. V našom prípade sa 
práve Miso Tsukemen stal 
láskou na prvý hlt. Ale inak 
bola chuť Shio Ramenu prí-
jemne delikátna a porcia veľ-
ká, najete sa dosýta.
Potešilo nás ľahké jedlo Te-
riyaki kura s ryžou (7,90 €) 
s mladou cibuľkou, možno 
práve po sviatkoch vám prí-
de vhod. Vykostené kuracie 
stehná, ktoré marinujú v te-
riyaki omáčke, boli chrum-
kavé, zároveň jemné a šťav-
naté, a kombinácia chutí 
excelentná, okrem výborne 
pripraveného mäska bolo pre 
nás zážitkom marinované va-
jíčko. Aj pri tejto špecialite 
sme vnímali rešpekt tvorcov 
ku každej jednej ingredien-
cii. Všetko to bolo starostlivo 
pripravené, vyšperkované do 

dokonalosti. 
Na záver sme si 
dopriali ryžový 

koláčik Čo-
k o l á d o v é 

d a i f u k u 
(3,90 €), 
tradične 
p lnený 
sladkou 
p a s t o u 

z fazu-
le. Bol to 
vynikajúci 
dezert s in-
t e n z í v n o u 
č o k o l á d o -
vou chu-
ťou, ktorú 
o s v i e ž i l i 
sladko-ky-
selkavé ma-

liny. Inak, daifuku v prekla-
de znamená „veľké šťastie“, 
aj z toho nám v Shugetsu 
dopriali.
Návšteva bistra bola pre nás 
veľmi príjemná, aj nezna-
lec japonskej kuchyne sa tu 
cíti dobre, napokon, máte sa 
s kým poradiť. Cez deň sem 
na obed zjavne chodia pra-
videlní návštevníci, majú už 
svoje obľúbené jedlá, všimli 
sme si hneď troch, ktorí si 
objednávali bez jedálneho 
lístka, a to je podnik na konci 
sveta. 
Interiér s otvorenou kuchy-
ňou je zariadený s dobrým 
vkusom, stoly sú dosta-
točne vzdialené od seba, 
takže nemáte stiesnený 
pocit. Vnímate vône, ktoré 
kuchári pripravujú, čo je 
príjemné, napodiv nie ob-
ťažujúce, a takisto kopec 
malých krásnych detailov, 
napríklad kamienky, na 
ktoré nám položili paličky 
na jedenie. Najvyššie hod-
notenie dávame jednak pre 
atmosféru, jednak pre ob-
sluhu, jednak pre chute. Bol 
to zážitok, ktorý sa oplatí 
zopakovať.  (bn)
 Foto: Matúš Husár 
Naše hodnotenie: 
Maximum: 5 hviezdičiek 
Reštaurácia nebola o návšte-
ve informovaná. Konzumáciu 
si redakcia platila sama.

Najviac vás zaujalo na našom 
webe banoviny.sk

Automaty na lístky čakajú zmeny
Miro: Automaty sú už 
drahá zbytočnosť. Lístok 
sa kúpi buď cez appku 
SMS, alebo priamo cez 
terminál kartou a to úplne 
postačuje.
Tomáš: Hlavne nech 
zmiznú odtiaľ tie ihličko-
vé tlačiarne, ktoré tlačia 
lístok neuveriteľne dlho.
Štefan: Je dôležité, aby 
automaty boli všade tam, 
kde cudzinci a cezpoľní 
po príchode do mesta sa 

prvýkrát stretnú s MHD. A na automatoch, či vedľa nich na nejakej ploche by mal byť pomocou 
zrozumiteľných piktogramov znázornený náš tarifný systém, aby aj cudzinec si mohol vybrať 
ten najvýhodnejší lístok.
Anna: Práve sme boli v centre mesta a nefungoval ani jeden automat.
Jana: IDS BK je celkom šikovná aplikácia, ale veru neviem, prečo si automaticky myslíme, že 
všetci ju vedia aj používať. Nejaká edukačná kampaň by sa zišla. Foto: ms

V Petržalke zarodil exotický strom hurmikaki

Helena: Tento rok sme ich mali 528 ks, nepotrebuje žiadnu opateru a nemá škodcov.
Braňo: Vďaka globálnemu otepľovaniu sa dá v Bratislave pestovať v záhrade rovnako ako 
figovníky.
Ingrid: V Ružinove kvitnú mirabelky.
Helena: Zázraky sa dejú!
 Foto: Matúš Husár

Policajti sa zamerali na chodcov, dávali im pokuty
Tibor: Nepomôže, všade chýba disciplína a narastá anarchia!
Peťo: Konečne. Pekne treba riešiť chodcov, cyklistov aj kolobežkárov.
Monika: Správne!
Jardo: Zaujímavé. Autá bežne 2 - 3 na červenú veselo sú už štandard a to ich vôbec netrápi…
Jozef: Každú chvíľu v BA niekoho zrazil na priechode a nie vždy to je vina vodiča.

www.facebook.sk/banoviny

 Váš názor nás zaujíma

Z REDAKČNEJ POŠTY
Cvičko pod mostom je skvelé, ale...
Rád si chodievam 
zacvičiť na workoutové 
ihrisko Cvičko pod 
Most SNP. Občas sa 
tam vyskytnú ľudkovia, 
ktorí tam prespia, čo 
mi vôbec neprekáža, 
ale moja otázka je, 
či sa niekto o tento 
priestor pravidelne stará. Povrch cvička totiž vyzerá čím ďalej, tým 
horšie, a to len nedávno bolo vynovené po tom, ako ho po havárii 
potrubia v marci 2023 zaplavila voda. V pondelky tam ani nechodím, 
lebo priestor je na kompletku znečistený zvratkami, koncom týždňa 
sa to už dá, zrejme vietor to všetko rozfúka... Túto moju poznámku 
dávam ako podnet pre mestskú organizáciu STaRZ, ktorá má work-
outové ihrisko v správe.
 Petržalčan Matúš
 Foto: čitateľ

Centrum má byť v poriadku

V Starom Meste sú dve bezplatné 
parkovacie plochy - jedna pod 
Mostom Apollo na Pribinovej 
ulici, druhá pri križovatke Bottovej 
a Košickej ešte aj s množstvom 
odpadkov. Už som napísal vlast-
níkom týchto plôch, ale nič sa ne-
zmenilo. Ani jedna z týchto plôch 
nemá štatút parkoviska. Centrum 
Bratislavy má byť v poriadku a na 
týchto plochách to neplatí.
 Ing. Peter Bella
 Foto: čitateľ

Ďakujeme, že s nami zdieľate vaše názory. Každý mesiac z nich 
vyberieme tie najpodnetnejšie, trefné aj vtipné, a uverejníme. 
Chcete sa s nami podeliť o skúsenosť či o to, čo vás vo vašej 
štvrti trápi? Píšte, pýtajte sa, komentujte na mail redakcia@
banoviny.sk, pod článkami na našej stránke www.banoviny.sk 
alebo na našom Facebooku www.facebook.sk/banoviny.

Ak japonská kuchyňa, toto bistro je dobrá voľba

MINCE - BANKOVKY

Čokoládove 
daifuku

Kuracie teriyaki

Shio Ramnen

Miso Tsukemen

Gyoza

Chrumkavé 
rezance
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Zážitkové
centrum vedy
BRATISLAVA
Mestskí poslanci schvá-
lili prenájom pozemkov 
v ZOO, na ktorých má 
vzniknúť nové moderné zá-
žitkové centrum vedy a pla-
netárium.
Vybudovať by ho mali na 
mieste súčasného chovné-
ho zariadenia žiráf, zebier 
a pštrosov, ktoré sa presunú 
na voľné lúky pod výbehom 
nosorožcov, kde tak vznikne 
„Africký kopec“. (ak)

Nová súťaž
o Propeller

STARÉ MESTO
Záujemcovia o prenájom 
Propelleru sa dočkali, Staré 
Mesto vyhlásilo novú sú-
ťaž o ikonickú budovu na 
nábreží Dunaja. Zapojiť sa 
do nej dá do konca febru-
ára 2025.
Nová súťaž na prenájom 
ikonickej budovy architekta 
Emila Belluša je nastavená 
inak, ako bolo doposiaľ zvy-
kom. Hodnotené parametre 
sa opierajú nielen o kvanti-
tatívny ukazovateľ ceny, ale 
aj o kvalitatívne ukazovate-
le. Bodovať sa bude origi-
nalita a kvalita ponúkaného 
sortimentu, referencie, ako 
aj história súťažiaceho, kon-
cept a vizuál prevádzky a v 
neposlednom rade environ-
mentálne aspekty. Prevádz-
ka by mala napĺňať koncept 
kaviarne s kvalitnou ponu-
kou, príjemným posedením 
a vizuálnou komunikáciou 
rešpektujúcou povahu funk-
cionalistického objektu. Mi-
nimálna výška ponúknutého 
mesačného nájomného je 7 
eur za štvorcový meter. (bn)
 Foto: ms

Keď ju spisovateľ Sve-
tozár Hurban-Vajanský 
stretol na ulici, pohoršene 
si odpľul: „Fuj, baba fe-
mina!“ Veľká bojovníčka 
za práva žien HANA GRE-
GOROVÁ, intelektuálka 
a odvážna autorka, provo-
kovala svojimi názormi aj 
iných konzervatívnych mu-
žov. Od jej narodenia síce 
uplynie 30. januára už 140 
rokov, jej príbeh má však aj 
dnes čo povedať. Presvedč-
te sa na výstave HANA, 
ktorú pripravilo mestské 
múzeum.
Hana Gregorová, označova-
ná za prvú slovenskú femi-
nistku, vyrastala v kultivova-
nom prostredí rodiny farbiara 
Jána Lilgeho v Turčianskom 
svätom Martine – v meste, 
ktoré bolo na prelome 19. 
a 20. storočia centrom kul-
túrneho diania. Bojovníčka 
za práva žien a za ich rov-
noprávnosť s mužmi bola 
odmalička veľmi bystrá, zve-
davá a rada čítala, učitelia 
v meštianke ju povzbudzova-
li, aby ďalej študovala. To sa 
však rodičom nepáčilo, báli 
sa, že dievča, ktoré veľa číta, 
veľa vymýšľa, takže sa ľahko 
môže dostať na zlé chodníč-
ky. Navyše, po predčasnej 
smrti otca musela pomáhať 
mame v domácnosti aj v ro-
dinnej profesii.

Rebelka Hana sa však ne-
vzdávala. Knihy si požičiava-
la od kamarátok a vzdelávala 
sa sama. Stala sa aktívnou 
osvetovou pracovníčkou aj 
ochotníckou herečkou, spolu 
s kamarátkami organizova-
la večierky s prednáškami, 
ktoré do Martina pritiahli 
i vzdelancov z Česka. Tí mali 
„príliš“ moderné názory, čo 
sa nepozdávalo vtedajšiemu 
redaktorovi Národných novín 
Svetozárovi Hurbanovi-Va-
janskému, a tak zariadil, aby 
prednášky zrušili. 
Krásna, inteligentná a od-
vážna Hana verila, že man-
želstvo môže byť rovnocen-
ným partnerstvom, čo si na 
začiatku 20. storočia mnohí 
nevedeli predstaviť. Za vý-

znamného prozaika, dramati-
ka a básnika Jozefa Gregora 
Tajovského, muža s láskavou 
povahou, sa vydala v roku 
1907. „V jednom zo svojich 
listov napísala, že si ho berie 
preto, lebo sa teší, že je spi-
sovateľom a že v jeho dome 
bude môcť čítať a venovať 
sa knihám,“ pripomenul Da-
niel Hupko, člen kurátorské-
ho tímu spomínanej výstavy 
HANA v mestskom múzeu. 
Zoznámila sa s ním náhodne, 
keď raz išla na pole odniesť 
olovrant robotníkom, oproti 
nej kráčali vtedy už známi 
spisovatelia Jozef Gregor 
Tajovský a Janko Jesenský. 
Všimla si knihy, ktoré mal 
Tajovský pod pazuchami 
a vo vrecku. A tie rozhodli...
Keď sa neskôr manželia usa-
dili v Bratislave, vo vile na 
dnešnej Tajovského ulici 8 
neďaleko Horského parku 
sa Hane podarilo vytvoriť 
vyhľadávaný literárny sa-
lón, ktorý bol otvorený pre 
mladých umelcov, básnikov, 
výtvarníkov, ľudí z novej 
česko-slovenskej intelektuál-
nej elity. Okrem diskusií pri 
víne alebo čaji ich sem vraj 
lákala aj kapustnica s klobás-
kou, údené rebierko či kyslé 
mlieko od domácej panej. 

Hana Gregorová si veľmi 
zakladala na tom, že je spiso-
vateľka, od mladosti to bola 
dôležitá súčasť jej identity, 
pričom veľa kníh napísala aj 
vďaka podpore manžela. Vy-
jadrovala v nich nespokojnosť 
s postavením ženy v spoloč-
nosti, bola presvedčená, že 
žena má právo vzdelávať sa 
a sama rozhodovať o svojom 
živote. Je čas, aby sa skonči-
la bojazlivá poslušnosť žien 
voči mužom – pánom, napí-
sala. Pre svoj feminizmus sa 
neraz dočkala odsúdenia či 
zosmiešňovania, a to aj od 
žien, Tajovský však svoju 
hrdú a odvážnu manželku mi-
loval takú, aká bola. Ich man-
želstvo napriek rozdielnym 
povahám vydržalo vyše 33 
rokov. Po smrti Tajovského 
v roku 1940 sa Hana Grego-
rová odsťahovala z Bratislavy 
k dcére Dagmar do Prahy, kde 
v roku 1958 zomrela. Jej po-
sledným želaním bolo, aby ju 
pochovali v Tajove, po boku 
manžela.  (bn, ts)
 Foto: archív TASR

STARÉ MESTO
Bratislavský samosprávny 
kraj chce na nevyužívanom 
rozľahlom pozemku na 
Patrónke vytvoriť unikátne 
centrum, kde svoje miesto 
nájdu sociálne, kultúrne aj 
vzdelávacie inštitúcie.
Celý priestor na Patrónke má 
významnú kultúrnu a histo-
rickú hodnotu. Kedysi tam 
fungovala továreň na patró-
ny, no dnes je väčšina budov 
zanedbaná a nemá využitie. 
Zmeniť to chce Bratislavský 
samosprávny kraj, ktorý plá-
nuje celé územie v spoluprá-
ci so súkromným partnerom 
komplexne zrevitalizovať. 
„Vznikne tu projekt, aký 
v Bratislave a zrejme ani na 
Slovensku nemá obdoby,“ 

priblížil predseda kraja Juraj 
Droba. Kľúčovou myšlien-
kou je integrácia rôznych 
funkcií v rámci jedného are-
álu, a tak tam svoje miesto 

nájdu vzdelávacie priestory, 
rekreačné zóny, ovocný sad 
aj športoviská vrátane ska-
teparku, atletickej dráhy či 
rôznych ihrísk. Projekt tiež 

počíta s odkrytím časti riečky 
Vydrice a jej prepojením od 
zastávky Patrónka až po zoo-
logickú záhradu. V priestore 
bývalej Rothovej továrne na 
patróny z roku 1875 vznik-
ne nové kultúrno-kreatív-
ne centrum Design factory 
Patrónka, ktoré nadviaže na 
pôvodné aktivity bývalého 
KKC Design factory a rozšíri 
ich aj o vzdelávanie a rôzne 
vedecké a kreatívno-technic-
ké činnosti. Súčasťou areálu 
bude tiež pamätník holokaus-
tu ako pripomienka toho, že 
tu v časoch druhej svetovej 
vojny zadržiavali židov a zo 
železničnej stanice v Lamači 
ich odvážali do koncentrač-
ného tábora. (ak)
 Foto: BSK

vyjdú o mesiac
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Na Patrónke vznikne unikátny verejný priestor

Hana v Apponyiho 
paláci
Výstava HANA, inštalova-
ná na dvoch poschodiach 
Apponyiho paláca, mapuje 
neštandardný život spisovateľ-
ky, intelektuálky, feministky, 
organizátorky kultúrneho 
života i novinárky. Predsta-
vuje aj autentické predmety, 
nábytok i diela z osobnej 
pozostalosti Hany Gregorovej 
a jej manžela Jozefa Gregora 
Tajovského. Predmety po 
svojich rodičoch viažuce 
sa k ich pobytu v Bratislave 
darovala Dagmar Prášilová 
Gregorová, jediná dcéra Hany 
a J. G. Tajovského. Výstavu 
si môžete pozrieť do konca 
augusta tohto roka.

14. júna 1948: Elegantná Hana Gregorová na návšteve 
v Trenčianskych Tepliciach

Jozef Gregor Tajovský v Bratislave. Po jeho smrti v roku 
1940 sa Hana presťahovala k dcére do Prahy. 

Vežiaky od KošičanovPREMENY BRATISLAVY

NOVÉ MESTO
Pozrite sa, ako sa v priebe-
hu polstoročia zmenila časť 
rušnej Pražskej ulice na na-
šom zábere. Obytnú štvrť, 
ktorej časť vidíte v pozadí, 
nám pomohli stavať Koši-
čania a dnes je atraktívnou 
adresou pre obyvateľov 
i developerov.
„Aj ten, kto opúšťa Bratisla-
vu smerom na Prahu a ide 
Lamačskou či Brnianskou 
alebo Pražskou ulicou, oči-
vidne zaznamenáva premeny 
mesta. Na Kramároch posta-
vili nielen moderný zdravot-
nícky areál, ale aj rad nových 

obytných domov,“ uvádza 
text k archívnej fotografii zo 
septembra 1972, ktorej auto-
rom je Miro Vojtek.
Kramáre v mestskej časti 
Nové Mesto sa začali vý-
znamne meniť v roku 1967. 
Vtedy v decembri slávnostne 
otvorili najväčšiu a najmo-
dernejšiu nemocnicu na Slo-
vensku, a najmä v okolí Stro-
movej ulice začali vyrastať 
prvé paneláky. Nie každý vie, 
že pri výstavbe obytnej štvrte 
pomáhali Bratislave košickí 
stavbári, ktorí z východu vo-
zili vlakom dokonca vlastné 
panely. Prečo?

„Mesto sa rozširovalo takým 
rýchlym tempom a chýbalo 
toľko bytov, že bratislavskí 
stavbári jednoducho nestačili. 
Tak sme prišli na výpomoc,“ 
vysvetľoval niekdajší vedúci 
výstavby bytov Albert Maňa 
v rozhovore s našou kolegy-
ňou Vierou Vojtkovou pre 
miestny časopis Hlas Nového 
Mesta. Ich úlohou bolo posta-
viť päť panelových vežiakov 
na Dérerovej ulici a štvorpod-
lažné sekciové domy na Gu-
othovej ulici. Prvé výškové 
domy odovzdali v roku 1969, 
pričom typ bytov bol rovna-
ký, aký stavali v Košiciach, 

tie naše sa však odlišujú veľ-
kými lodžiami. 
V čase, keď sa na Kramároch 
začalo s bytovou výstavbou, 
boli v okolí iba záhrady, vi-
nohrady a niekoľko menších 
domov. Niekdajšiu štvrť plnú 
zelene postupne zaplnili ďal-
šie bytovky, a hoci súčasná 
zástavba je miestami až prí-
liš rôznorodá, stále je atrak-
tívnym miestom na život. 
Zahusťovanie voľných po-
zemkov sa však ešte zďaleka 
neskončilo. (ac)
Foto: archív TASR/Miro 
Vojtek, Ľubomír Deák,/ 
Bratislava a jej Premeny

1972: Pražská ulica s vežiakmi v pozadí – fasády s lodžiami 
ich odlišujú od košického typu.

Na Patrónke má vzniknúť priestor na vzdelávanie, oddych 
aj šport.

2024: Pražská ulica a pohľad na paneláky dnes - štvrť je 
lákavou adresou pre developerov.

Pieta
pohrebná služba

Pieta – pohrebná služba
Mlynské Nivy 8
02/52 63 11 81 
www.pieta.sk

Pomáhame 
24 hodín denne 

už viac ako 30 rokov.
~ ~ ~
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Pod hlavnou 
stanicou majú
novú kameru
STARÉ MESTO
Mestská polícia bude môcť lep-
šie dohliadať na verejný poria-
dok v meste. Rozšírila počet
kamier, ktoré sú napojené na
mestský kamerový systém. Ešte
koncom leta  spustili kameru na
Námestí Franza Liszta. Mestskí
policajti v súčasnosti používajú
95 kamier. Všetky kamery sú
otočné, digitálne a poskytujú
obraz vo vysokom rozlíšení. Zo
všetkých sa dá v prípade potre-
by urobiť záznam. 
Kameru na Námestí Franza
Liszta nainštalovali preto, lebo
ide o prístupové miesto turistov
do Bratislavy a aj týmto spôso-
bom chcú zvyšovať ich bezpeč-
nosť. V okolí Hlavnej železničnej
stanice dochádza k zhromažďo-
vaniu viacerých neprispôsobi-
vých osôb, policajti kontrolujú
najmä dodržiavanie všeobecne
záväzného nariadenia o čistote a
poriadku a nariadenie o zákaze
požívania alkoholu na verejnosti.
V rozširovaní počtu kamier v
meste sa má pokračovať, keďže
kamerový systém zvyšuje bez-
pečnosť v uliciach Bratislavy.
Kamery pôsobia v prvom rade
preventívne. 
V prípade páchania priestupku
alebo trestného činu zase môže
operátor na miesto rýchlo
poslať hliadku. Kamerové
záznamy pomáhajú aj Policaj-
nému zboru SR pri objasňovaní
trestných činov.
Od začiatku roka fungujú tri nové
kamery za približne 17-tisíc €
(vrátane inštalačných prác).
Magistrát navrhuje aj vytvorenie
jednotného mestského kamerové-
ho systému, ktorý by zjednotil
všetky existujúce kamerové sys-
témy v Bratislave - kamerový
systém Dopravného podniku Bra-
tislava, Krajského riaditeľstva
Policajného zboru SR v Bratisla-
ve a Mestského kamerového sys-
tému mestskej polície.
V súčasnosti totiž mesto financu-
je tri oddelené kamerové systémy.
Ich využitie nie je pritom optimál-
ne vzhľadom na rôzne poslanie
koncových užívateľov. Kamero-
vý systém sa tak využíva jedno-
stranne. (lm)

Deti môžu 
športovať na
novom ihrisku 
PETRŽALKA
Futbal, hokejbal, volejbal či
hádzanú, ale aj ďalšie športy
si môžu zahrať deti a mládež
na novom multifunkčnom
ihrisku v pri Základnej škole
na Nobelovom námestí v
Petržalke. 
Okrem školákov sa môžu tešiť
aj miestni obyvatelia, ktorým
bude ihrisko k dispozícii mimo
vyučovacích hodín. Hracia plo-
cha ihriska má rozlohu 600
štvorcových metrov. (st)

BRATISLAVA
Na stretnutí pracovníkov
oddelenia Sprostredkovateľ-
ského orgánu hlavného mesta
(SO) pre Integrovaný regio-
nálny operačný program
(IROP) so zástupcami mest-
ských častí Bratislavy rozobe-
rali možností poskytnutia
pomoci pri projektoch jedno-
tlivých mestských častí.
Starostov napríklad informovali
o výzve na výstavbu a rekon-
štrukciu materských škôl, ktorá

by mala byť zverejnená už v
najbližšom čase. Zástupcov
mestských častí však zaujímali
aj výzvy týkajúce sa bezpečnej a
ekologickej dopravy, prostred-
níctvom ktorej bude možné
financovať napríklad aj výstav-
bu cyklotrás. 
Na čerpanie z programu IROP
boli v krajských mestách zria-
dené sprostredkovateľské orgá-
ny priamo v mestských úra-
doch. V prípade Bratislavy túto
úlohu plní magistráte. Jednou z

jeho hlavných činností sú tvor-
ba a aktualizácia riadiacej do-
kumentácie. Ďalej ide o prípra-
vu výziev na predkladanie pro-
jektových zámerov a žiadostí o
nenávratný finančný príspevok
a o posudzovanie projektových
zámerov a ich odborné hodno-
tenie v časti aplikácie bodova-
ných kritérií v rámci konania o
žiadosti o nenávratný finančný
príspevok/vypracovanie hodno-
tiacich správ k projektovým
zámerom. (kk)

Hlavné mesto ponúklo mestským
častiam pomoc pri projektoch

P i e t a
pohrebná služba

Pomáhame 
24 hodín denne 

už viac ako 30 rokov
~ ~ ~

Posledná rozlúčka v našej
obradnej miestnosti 

za 850 eur
~ ~ ~

Súčasťou balíka služieb je 
truhla, čalúnenie, obliekanie, 

úprava, smútočný obrad, 
vybavenie matriky 

a kremácia 
vrátane štandardnej urny

~ ~ ~
V obradnej miestnosti Pieta 

ponúkame bezplatne tieto služby:
�� prepožičanie štyroch 
umelých vencov už aj 

so štandardnými stuhami
�� zobrazenie fotografie 

zosnulého na LCD monitore
�� prehratie foto prezentácie 

zo života zosnulého
�� kondolenčnú listinu

~ ~ ~
Na týchto službách 
ušetríte minimálne 

240 eur
Mlynské nivy 8
02 /  5263 1181
www.pieta.sk

Novovznikajúce Malé Kras-
ňany vás pozývajú od štvrtka
20.10 do soboty 21.10. priamo
do svojho areálu. Dni otvore-
ných dverí ponúknu počas
predĺženého víkendu atrak-
tívny program a zábavu aj
pre najmenších. Tešiť sa
môžu všetci, ktorí sa zaujíma-
jú o moderné trendy v bývaní
a zdravý životný štýl.     
Svoje brány doširoka otvoria
Malé Krasňany vo štvrtok o
15.00. Počas troch dní tu môže-
te navštíviť úplne nové vzorové
byty navrhnuté profesionálny-
mi bytovými dizajnérmi.
Možno sa nimi dáte inšpirovať
pri zariaďovaní vlastného býva-
nia. Odborníci vám ochotne

poradia aj s možnosťami finan-
covania pri kúpe nehnuteľnosti. 
V piatok sa program začína už
ráno po desiatej. Pri predajnom
mieste Malých Krasňan na
Račianskej ulici si poobede
môžete dať poradiť od športov-
ca, špecialistu na výživu a
životný štýl a moderátora Mar-
tina Šmahela, s ktorým môžete
absolvovať aj špeciálny tréning
na posilnenie imunity a na
správne chudnutie.
Sobotou vás od 10.00 až do
19.00 bude svojím koncertom
sprevádzať speváčka Barbara
Weiss. K špeciálnej atmosfére
isto prispeje ochutnávka výni-
močných malokrasňanských
vín z miestnych viníc. 

PD Vinohrady vás zasvätí do
tajov tradičného vinárstva v
priamom susedstve s modernou
mestskou architektúrou. Aby
ste nedegustovali naprázdno,
chýbať nebude ani chutný
domáci guláš podľa receptu
miestneho pivničného. 
Počas troch dní vás čaká bohatý
program, ktorý si užije celá
rodina vrátane najmenších.
Kreatívne dielne pre šikovné
ruky, maľovanie na tvár a
zábavné hry s animátormi. 
Vezmite so sebou na Dni otvo-
rených dverí do Malých Kras-
ňan svojich najbližších a prog-
ram si užijete dvojnásobne. 

www.malekrasnany.sk �

Zažite Dni otvorených dverí 
v Malých Krasňanoch

V obradnej miestnosti Pieta 
ponúkame bezplatne tieto 

služby:
► prepožičanie 

štyroch umelých vencov 
už aj so štandardnými 

stuhami

► zobrazenie fotografie 
zosnulého na LCD monitore

► prehratie foto 
prezentácie zo života 

zosnulého

► kondolenčnú listinu.

Na týchto službách 
ušetríte min. 

300 eur.

~ ~ ~

Policajti v STAROM MES-
TE zadržali 41-ročného Ma-
teja P. z Bratislavy, ktorý 
dlhodobo znepríjemňoval 
život mladej žene. Niekoľ-
ko mesiacov ju proti jej vôli 
elektronicky kontaktoval, 
prostredníctvom falošných 
profilov zverejňoval na so-
ciálnych sieťach jej osobné 
fotografie a dokonca ženu 
vyhľadával na pracovisku. 
Muž je stíhaný väzobne a čelí 
obvineniu z trestného činu 
nebezpečného prenasledova-
nia v súbehu s prečinom ne-
bezpečného elektronického 
obťažovania. Polícia v tejto 
súvislosti vyzýva, aby ste si 
dávali pozor na zverejňova-
nie osobných údajov, fotogra-
fií a videí na internete. Aké-
koľvek šikanovanie okamžite 
riešte.  (ak)
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Johann  
Nestroy poludnie 2. časť 

tajničky
živo  

(hud.)

Autor  
krížovky:  

Juraj 
Mitošinka

snívalo hoci,  
po česky

úradný  
preukaz

niekam  
inam,  
inde

Pomôcky: 
in memo-    
riam, insa-   
nia, padre  

zaveste  
(hovor.)

toliar,  
po česky

usadená  
zemitá  
hornina

aké  
(hovor.)

Pomôcky: 
Boliarov,  
melafýr,  

in spe, via  

mužské  
meno

1. časť 
tajničky

kvasenie  
(kniž.)

oká,  
po česky

mydlo  
(v med.)  
obec na  

Slovensku

Oto  
(dom.)

hrdlo  
avšak, no

obyvateľ  
Beninu

obec na  
Slovensku  

3. časť 
tajničky

edilovia

stupeň  
neogénu  
obriadiť  
(hovor.)

Alžbeta  
(dom.)  
lakťová

vypúšťalo  
dym

maškrtil  
(kniž.)  

štát v juž-    
nej Ázii

miska  
na jedlo  
(hovor.)  
mocne

Pomôcky: 
sapo, Eol,  
sahel, du- 
nit, ultimo  

vyšší  
dôstojníci  
zvlečená 

hadia koža 

trasením  
nahusti  
sulfid  
cínatý

značka  
túlia  

nemecký  
spisovateľ

mohutný  
hudobný  
nástroj

pláta  
(hovor.)

v nádeji  
(kniž.)  

druh tvrdé-   
ho syra

japonský  
odev  

obyvateľka 
Médie

Izidor  
(dom.)

začadená  
(bás.)  

Nicolov  
hranol  

vyvretá  
hornina  

stávali sa  
redšími

skratka  
pre eme-    

ritus

netaktný  
citoslovce  
vyjadrujú-   
ce radosť

skr. vo-     
jenského  
gymnázia  
ľahostajne

nevnímajú  
zrakom

základná  
číslovka  
zasipia

cesta  
(z lat.)  
had

oslovovať 
zámenom 

oni

spokojne  
sedí  

oslovenie  
kňaza

plienenie  
(kniž.)  

upiekol na  
povrchu

Pomôcky: 
aplom,  

Ilija, kalo, 
čedar  

mužské  
meno  
okúpu,  

zamočia

zapípala  
baží  

po niečom  
(expr.)

Olympia  
(dom.)  

variant hry  
v mariáši

4. časť 
tajničky omotajme

zoťal
babri  

plazivo sa  
pohybujme

v upažení  
(tel.)  
zápal  
(kniž.)

skratka  
Klubu slo-   
venských  
turistov

graciózne  
vystavoval  

účinku  
pary

zlížem  
krmivo

skratka  
ústredné-    
ho výboru

schrum-     
káte  
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Pošlite do 31.01.2025 znenie  
tajničky z krížovky na sutaz@

banoviny.sk a Vyhrajte Knihu 
Republika hoaxu. Autor David Pú-
chovský je bývalý príslušník polície, 
ktorý vo svojej novej knihe mapuje 

časom overené dezinformácie, 
ktoré sa stali takmer súčasťou slo-

venského kultúrneho dedičstva, pri-
pomína tie najslávnejšie z posled-

ných rokov a snaží sa získať odpoveď 
na otázku, prečo sa zo Slovenska stala republika hoaxu 

a čo s tým môžeme urobiť. Knihu zakúpite na bux.sk

Štatút súťaže nájdete na banoviny.sk.


